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BEVEZETŐ 

 

Mint ahogy az már az idei munkatervemben is olvasható volt, a 2024-as év több szempontból is 

nagyon sikeresnek mondható. Hatalmas elismerés számunkra, hogy intézményünkre már nem 

csak a városunkban figyeltek fel, hanem a Nemzeti Művelődési Intézet Pest Vármegyei 

Igazgatósága is gyakran elismerően nyilatkozik a munkánkról. Megtisztelő, hogy a szakmai 

napokon többször is említésre került intézményünk, mint jó példa. A napokban került  

elérhetővé „A Szín – Közösségi Művelődés” folyóirat legújabb száma, melyben többek közt 

egy velem készült interjú is olvasható. 

Az elmúlt években sok mindent kellett új alapokra helyeznünk, ugyanis 2020 végén egy 

egészen más időszámítás kezdődött az intézmény életében. Szükség volt egy kis idő mire az 

álmokból valóság lett, de 2023-ban már lehetett érezni, hogy a befektettet munka kezdi 

meghozni a gyümölcsét.  A 2023-as beszámolómban így vélekedtem a 2024-es évről:  

„Ha az elkövetkező év csak ugyanannyira lesz sikeres, mint amennyire ez az év volt, én már 

boldog intézményvezető leszek.”  

Meglátásom szerint a 2024-es év nem csak olyan sikeres volt, mint a 2023-as év, hanem sokkal 

sikeresebb. Bízom benne, hogy a beszámolóm végén ezt Önök is így fogják látni.  

Önök közül sokan napi szinten figyelemmel kísérik az intézmény életét, ezért a 

beszámolómban nem a programok ismertetése kapja a legnagyobb hangsúlyt, hanem a háttér, a 

missió és az a csapat, ami ezeket mozgatja.  

A Városi Könyvtárról és az Örökség Tájházról Benkovics Zita és Reményi Erzsébet szakmai 

vezetők külön számolnak be, annyit azonban szeretnék megemlíteni, hogy minkét szakmai 

egység nagyon szép évet zárt. 

 

1. A CSAPAT 

 

 Nehézségek, állandóan visszatérő problémák 

Szerintem egy intézményvezető legnehezebb feladata megtalálni azokat az embereket, akik 

nem csak jó szakemberek, hanem csapatban is jól működnek együtt. Legalábbis nekem mindig 

ez okozza a legnagyobb fejtörést és kihívást. Egy kulturális intézmény életében ez különösen 

fontos, ugyanis minden mindennel összefügg, és ha valaki hibázik, az azonnal kihat az egész 

csapat munkájára, hangulatára és ez által akár a rendezvényekre is. Természetesen ez nem azt 

jelenti, hogy nálam nem lehet hibázni, csak meg kell találni azokat az embereket, akik tanulnak 

a hibáikból, fejlődni szeretnének, és a közös munka sikere hajtja Őket. Szerencsésnek 
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mondhatom magam, mert a nehézségek ellenére vannak olyan stabil pontok körülöttem, akik 

hasonlóképpen gondolkodnak az intézmény életéről. 

 

Alapvetően nem tartom magam szigorú vezetőnek, - és tisztában vagyok vele, hogy nehéz 

manapság olyan elhívatott embereket találni, akik ilyen munkabeosztást mellett, ennyi pénzért 

is odaadóan ellátják a feladatukat,- de soha nem árulok zsákbamacskát és vannak elvárások, 

amikből nem engedek.  

 

A tavalyi évben kihúztam a talán legnagyobb méregfogat, ugyanis a hang és fénytechnika 

üzemeltetését 2024 második felétől átmenetileg egy profi rendezvénytechnikai cég látja el. Ez 

számunkra több szempontból is előnyös együttműködés, de talán a legfontosabb, hogy most 

már egy rendezvényünk sem kerülhet veszélybe a szakember hiánya miatt. Már többször 

beszámoltam arról, hogy hatalmas munkaerőhiány van ezen a piacon, de ha ennek ellenére 

találnánk is jó szakembert, nem tudnánk megfizetni. Természetesen igyekszünk betölteni ezt a 

státuszt, mert a mindennapokban is elkélne egy plusz kéz, de a tapasztalatok alapján nincsenek 

hiú ábrándjaim. 

 

A másik kritikus pont a berendező/karbantartó pozíció betöltése, sajnos itt sem tudok nagy 

sikerekről beszámolni. Ezen a téren jelenleg is emberhiánnyal küszködünk.  

 

A pár éve bevezetett munkaidő keret lehetőséget biztosít számomra, hogy a kiemelt 

időszakokban felvonultassuk az erőinket, csak ahogy azt már 2023-ban is kezdtük érezni, 

lassan egymást érik a kiemelt időszakok. Egyre kevesebb a holtidő és egyre több a munka, ami 

lassan a kapacitásunk végéhez vezet. A státuszok átszervezésével állandóan keresem a 

megfelelő megoldást a munka célszerűbb felosztására, de még mindig nem érzem tökéletesnek.  

 

 Képzések 

A kulturális intézmény közalkalmazotti vagy munkaviszony alapján, szakmai munkakörben, 

legalább 6 órában foglalkoztatott közép- és felsőfokú végzettségű szakemberei számára törvény 

írja elő a szakmai továbbképzést. Ennek értelmében az intézményvezetőnek évente képzési 

tervet évente pedig beiskolázási tervet kell készíteni. Szerencsére munkatársaim ezt nem 

tehernek veszik, hanem ők maguk is keresik a továbbképzési lehetőségeket. Fontosnak érzik, 

hogy a csapat minél kiterjedtebb tudásra tegyen szert ezért minden évben valami új tudással 

bővül a palettánk. 
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Tavaly ismét pályáztunk a Nemzeti Művelődési Intézet támogatásában megvalósuló ASzakkör 

„Tudásunkkal kézen fogva a közösségekért” programjára. Idén Reményi Lidia vett részt új 

online szakkörszervezés módszertana képzésen ahol a Csuhézás rejtelmeit sajátíthatta el. 

Reményi Erzsébet nem választott új területet azonban meglévő tudásához újabb 5 fő ingyenes 

alapanyagát pályázta meg, így a baba mama horgolás mellett év végén elindulhatott egy újabb 

20 hetes gyöngyfűző és a bútorfestő szakkör. Újdonság idén, hogy régi szakkörösök is 

örömmel vállaltak 1-1 új szakkörvezetést, így további 3 új szakkört is el tudtunk indítani. 

(papírfonás, horgolás zsinórfonallal, nemezelés)  

 

A Moziklub pályázat elnyerésének feltétele volt az is, hogy az intézményben rendelkezésre 

álljon egy képzett filmklub vezető, ezért Kiss Ernő Zsolt és én elvégeztük egy 30 órás „Film 

és közösség” képzést, melyet a Nemzeti Művelődési Intézet biztosított a számunkra.  

 

Intézményünk nagyon fontosnak tartja a fiatalokhoz való kapcsolódást, ezért Nyári Bosiljka 

elvégzett egy 30 órás „Közösségek mentorálása az ifjúsági korosztályban” képzést a 

Budapesti Művelődési Központban. 

 

Reményi Erzsébet és Reményi Lidia a kiállításokkal kapcsolatos tudásukat szerették volna 

tovább bővíteni, így elvégeztek egy 30 órás „Tájházi kiállítások rendezése” képzést, amely a 

Szabadtéri Néprajzi Múzeum szervezésében valósult meg. 

 

2. INTÉZMÉNYVEZETŐI FELADATOK 

 

 Az intézmény jogszerű működésének biztosítása 

Mivel az előző évek ellenőrzései során felmerülő hiányosságok nagy része már pótlásra vagy 

kijavításra kerültek, így a 2024-es év ezen a téren viszonylag nyugodtan telt. A szokásos 

intézményvezetői adminisztratív teendőim mellett, nem igazán volt említésre méltó esemény. A 

belső ellenőr az intézményben tett látogatása során pozitívan értékelte a munkánkat.  

Gazdasági munkatársam, Szentkláray Zsófia rendszerének köszönhetően mára már minden 

szerződésünk, számlánk könnyedén visszakereshető, precíz munkája nagyban elősegíti az 

intézmény számlázási és pénzügyi adminisztratív feladatainak gördülékeny menetét. Ezt azért 

tartom nagyon fontosnak, mert a kezdeti időszakban többször jelentett gondot, hogy szinte 

semmi dokumentum nem volt fellelhető az előttem lévő időkből. A pénzügyi, jogi, és 
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munkaügyi hátterünk ugyan az Önkormányzaton van, ennek ellenére elengedhetetlenül 

szükségesnek tartom a munka gördülékeny menetéhez, hogy nálunk is minden dokumentum 

elérhető és könnyen visszakereshető legyen. Zsófia, emellett amiben csak tudja, segíti a 

titkársági, a pénzügyi és munkaügyi osztály munkáját.  

 

 Együttműködés a Polgármesteri Hivatal munkatársaival 

Ebben az évben is fontosnak tartom megemlíteni, hogy nem csak a hivatalos ügyek 

intézésében, de minden intézményünket építő, érintő kérdésben nagyon sok segítséget kaptunk 

a Polgármesteri Hivatal munkatársaitól. Külön köszönettel tartozom Bánffy–Szegedi Tünde 

humánpolitikai referensnek a munkaügyi háttérért, Kelemen Tibor osztályvezető úrnak a jogi 

segítségért és Volosin Katalin gazdasági főosztályvezető asszonynak, akikkel szoros 

együttműködésben állunk. Munkájukkal olyan védőhálót biztosítanak számunkra, amely 

elengedhetetlen egy intézmény jogszerű és gazdaságos működéséhez. 

 

 Bevételek / kiadások alakulása 

Az intézmény fenntartása jellegétől fogva soha sem lesz profitos, de célomnak tartom, hogy a 

lehetőségekhez mérten minél többet ki tudjunk hozni belőle. A tavalyi évben jócskán 

túlteljesítettük a költségvetésben vállalt saját bevételt. Vállalt saját bevétel a 2024-es évben 

16.705.000 Ft, teljesített saját bevétel 21.598.978 Ft. 

A bevételek jelentős része a terembérletekből származik, de az éves értékelésből az is látszik, 

hogy az előző évekhez képest a programok jegyeinek értékesítéséből is egyre több bevételünk 

keletkezik. Ezen túl a Könyvtár és a Tájház bevétele is emelkedő tendenciát mutatnak.  

 

Az év során tartottuk magunkat a költségvetésben meghatározott keretösszeghez, de a 

szolgáltatók folyamatos drágulása, a közüzemi díjak emelkedése és a be nem tervezett 

„vészhárítások” költségei miatt év közben mindig nagyon óvatosan duhajkodunk. Sajnos tavaly 

megint nem volt lehetőségünk semmilyen nagyobb fejlesztésre, pedig eddig minden 

jelentősebb előrelépést az év közben „megspórolt” pénzből volt lehetőségünk kivitelezni. Ez 

most legnagyobb sajnálatomra megint elmaradt. 

Fenntartási / működési költségek: Többnyire közüzemi számlák, tisztítószerek, 

karbantartáshoz szükséges anyagok, szolgáltatókkal kötött szerződések díjai. A látogatóink 

számának növekedése egyenesen arányos volt a víz, a papír, a szappan és a tisztítószer 

mennyiségének növekedésével.  
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Saját szervezésű programok költségei: Minden olyan kiadás, ami beletartozik a 

programszervezésbe. pl. műsorok, megbízási díjak, foglalkozásokhoz szükséges anyagok, 

eszközök, vendéglátás stb.  

A programszervezésnél megpróbáltuk megtalálni a legköltséghatékonyabb megoldásokat, ami 

nem volt egyszerű, mert az elmúlt évben elképesztő drágulás volt a piacon. Nehéz olyan 

minőségi előadót találni, aki egy szűkös költségvetésnél is kifizethető, de a sok kutakodásnak 

köszönhetően több olyan megfizethető „kincset” is találtunk, akiket biztos, hogy vissza fogunk 

hívni a jövőben. 

Megújulás költségei, karbantartás, kis értékű tárgyi eszközök: Felújításhoz, 

karbantartáshoz, szükséges anyagköltségek, kis értékű tárgyi eszközök beszerzése. Amit 

tudunk, magunk megcsinálunk, de vannak olyan feladatok, ahol szükséges a külső szakember 

bevonása. Például villanyszerelés, dugulás elhárítás, kazánkarbantartás stb. 

 

 Takarékossági lehetőségek keresése 

Az évben több olyan bartel lehetőséget is sikerült nyélbe ütnünk, ahol valamilyen 

szolgáltatásért cserében mi is szolgáltatást adtunk. 

 Egy podcast adásért cserébe több hónapon 

keresztül ingyen megjelenést kapunk a „Ha 

Pomázon…” három a városban kihelyezett 

óriásplakátján.  

 Egy takarítást végző vállalkozónak adtunk 

ingyenes terembérletet egy olyan 

rendezvényhez, ami mögé a témája miatt 

valószínűleg amúgy is beálltunk volna 

támogatónak. Cserében profi kárpittisztító 

gépekkel áttakarították az összes 

szőnyegünket és padlószőnyegünket. 

 Megjelenésért cserébe a tavalyi Pomáz 

Napon is jelentős tombolatárgyat gyűjtöttünk 

be a helyi vállalkozóktól. A tombolákból összegyűlt bevételt tavasszal a Porpáczy 

szobor körüli park csinosítására szeretnénk fordítani. 
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Az sem ritka, hogy helyi vállalkozók minden ellenszolgáltatás nélkül támogatják 

intézményünket. Legutóbb egy nyílászárókkal foglalkozó vállalkozó állította be a 

színháztermünk ablakait, de rendszeresen kapunk virágot a Tímea Virág és a Zöldike üzletek 

tulajdonosaitól. Szintén Szabó Éva a Zöldike tulajdonosa segített nekünk ingyenesen csuhét 

szerezni egy vidéki termelőtől a szakkörünkhöz. 

 

 Együttműködés a Pomáz Kft.-vel 

A Pomáz Kft.-vel az elmúlt években egy nagyon jó együttműködést alakítottunk ki, 

lehetőségeink szerint, amiben tudjuk, segítjük egymást. Ebben nagy szerepe van Schieszl 

Csabának, akihez még nem tudtam úgy segítségül fordulni, hogy valamilyen megoldást ki ne 

találtunk volna. Természetesen ez az állítás a részünkről is ugyanígy igaz.  

Együttműködésünk alapját főleg a kft. és a város közti megállapodás adja, de tavaly mi 

működtünk közre a jégpálya megnyitójának leszervezésében is. 

 

 Szombat délelőtti piac 

Az piacengedélyhez szükséges illemhelységet intézményünk biztosítja, valamint szakhatósági 

kérésre felszereltük kéztörlésre alkalmas papírtörlő adagolókat mosdókba. A piacszabályzat 

kihelyezéséhez szükséges plakáttartó beszerzése már megtörtént, felszerelése az intézmény 

külső a napokban fog megtörténni. 

 

3. PARTNEREK, EGYÜTTMŰKÖDÉSEK 

 

Kiemelt feladatomnak tartom, hogy folyamatosan keressem azokat a partner szervezeteket, 

akikkel érdemi vagy maradandó produktumokat tudunk létrehozni. Külön öröm számomra, 

hogy a partnerek száma évről évre egyre csak bővül, és akikkel egyszer már működtünk együtt 

azok a következő évben is fent szeretnék tartani a partnerséget. Ez a partnerség lehet valamiféle 

támogatás a részünkről, ahol hellyel és humán erőforrással segítjük a programok 
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megvalósulást, és lehet közös szervezés is. A lényeg mindkettőnél ugyanaz, minőségi értékes 

programot biztosítani a helyi és környékbeli lakóknak, lehetőség szerint ingyen, vagy elérhető 

áron. 

 

 Nemzeti Művelődési Intézet - Pest Vármegyei Igazgatósága 

 

Évről évre egyre szorosabb az együttműködésünk a Nemzeti Művelődési Intézet Pest 

Vármegyei Igazgatósággal. Ez nem csak azért fontos számunkra, mert intézményünk aktívan 

belekerült a közművelődés vérkeringésébe, hanem azért is, mert ez a szervezet a mi fő szakmai 

felügyeleti szervünk. A kulturális statisztikát is nekik kell benyújtanunk, ami fontos előkészítő 

anyaga a területet érintő miniszteri döntéseknek.  

Az együttműködésnek köszönhetjük a több éve sikeres futó ASZAKKÖR programot és a 

Petőfi Kulturális Programot. Az elképzelések szerint az elkövetkezendő években ez a 

program lesz az alapja a kulturális alapellátás új hálózatának. Az egész országra kiterjedő 

hálózat még kidolgozás alatt van, Pest Vármegye a kísérleti programban vehetett részt.  

A Czipperer Zsófia Pest Vármegyei Igazgató 

egy kellemes szakmai nap keretén belül 

nálunk nyitotta meg az ASZAKKÖR program 

2024/2025-ös évadát. Egy nagyon hasznos, 

informatív és vidám beszélgetésekkel teli napot 

töltöttünk egymás társaságában, ugyanis nem 

kevesebb, mint 35 intézmény / szervezet 

képviselőjét láttuk vendégül szerény 

otthonunkban.  

Tavaly ismét egy hónapon át adtunk helyet a 

könyvtár olvasótermében szakköri 

alapanyagoknak, melyeket a nálunk 

állomásozó NMI-s munkatárstól vehettek át a 

pest vármegyei kulturális intézmények 

képviselői. Munkatársaim legnagyobb örömére 

tavaly nekünk megint csak egy épület szintet 

kellett gyalogolniuk az alapanyagokért.  
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 EFI - Szentendre Járás Egészségfejlesztési Iroda 

 

A 2021 óta jól működő partnerség eredményeként 

2023-ban meghosszabbítottuk az 

együttműködésünket a Szentendre Járás 

Egészségfejlesztési Irodával, melynek értelmében 

továbbra is ingyenesen elérhető egészségmegőrző 

programokat, állapotfelméréseket tudunk 

biztosítani a pomázi lakosok számára. 

Regisztrációhoz kötött állapotfelméréseiken, 

megállás nélkül követik egymást a különböző korú pomázi lakosok. Fontosnak tartom 

megemlíteni, hogy tavaly is több alkalommal tartottak egészségtudatossággal kapcsolatos 

foglalkozásokat az önkormányzati nyári gyermekfelügyeleten résztvevő gyerekek részére.   

 

 Közös Liget Alapítvány 

 

Gerencsér Szegezdi Gabriella pomázi alapítványa olyan társadalmi helyzetekre próbál 

reagálni, ami mellé örömmel állok nem csak magánemberként, hanem intézményi szinten is. 

Gabriella emellett félállásban a csapatunk tagja is – főállásban a Családsegítő szolgálatnál 

dolgozik - így együttműködésünk jóval túlnyúl a közösen megszervezett programokon. 

Szakértelmével az intézmény több olyan társadalmunkat érintő kérdésre is hitelesen tud 

reagálni, ami nélküle csak külső szakember bevonásával lenne lehetséges. 

 

Több olyan társszervezésben megvalósuló programunk van, ahol más szervezetek is 

bekapcsolódnak a munkába így még 

nagyobb erőket tudunk mozgósítani.  

Ilyen például a „Körforgás csere-bere”, 

mely évente többször a Pomázi Ökokör 

főszervezésében kerül megvalósulásra, 

vagy a „Csillagszóró jótékonysági 

gála”, melyet Szczuka Panna álmodott 

meg hatalmas sikerrel és összefogással 

immáron 4 éve. 
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 PBT – Pomáz Barátai Társaság 

 

A Pomáz Barátai Társaság nem csak a tájház munkáját segíti aktívan, hanem maximálisan 

partner a Pomáz egészét érintő közös gondolkodásban is. Irodájukat intézményünk telephelyén, 

a Beniczky 2. szám alatt rendezték be.  Bízom benne, hogy a tavaly év végétől már általuk 

koordinált Közművelődési Kerekasztal is egyre jobban bele tud majd folyni a várost érintő 

kulturális élet vérkeringésébe és a fontos döntések meghozatalába. 

 

 Pomázi Ökokör  

 

A Pomázi Ökokörrel több olyan program kapcsán is 

összekapcsolódunk az év során, melyek célja a 

figyelemfelkeltés és az emberek ökotudatosságra 

való nevelése. A már említett Körforgás mellett 

rendszeresen adunk helyet az általuk szervezett 

Öko-társalgónak és az óvodásokat megszólító 

Bábozd Zöldre bábszínháznak. 

 

 Civilút Alapítvány 

 

Az alapítvány a Gyereknapon és Pomáz napon 

is értékes ismeretterjesztő programokkal járult 

hozzá a rendezvényünk sikeréhez. Állandó 

együttműködésünkben valósül meg az 

alapítvány Szenior Akadémiája Dr. Jászberényi 

József és Csordás-Novák Mária vezetésével, 

ami egy nagyon hasznos ismeretterjesztő, 

életminőség javító előadássorozat az idősebb 

korosztály számára. 

 

 Iskolai közösségi szolgálat, főiskolai szakmai gyakorlat  

 

Ennek adminisztrációját a tavalyi évtől Nyári Bosiljka látja el ugyanis a „Közösségek 

mentorálása az ifjúsági korosztályban” képzés elvégzése után egész más megvilágításba került 
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a gyerekekkel való együttműködés fogalma. A közoktatási intézményekkel kötött partnerségi 

szerződéseink száma már 30 és 2024-ban közel 20 gyermek választott minket. Intézményünk 

közkedvelt a gimnazisták körében, és külön öröm számunkra, hogy van, aki a kötelező óraszám 

letöltése után is örömmel segédkezik programjainkon.   

Tavaly két főiskolás tanulmányaihoz biztosítottunk szakmai gyakorlatot, akik szintén örömmel 

járnak vissza intézményünkbe.  

 

3. KÜLSŐ KOMMUNIKÁCIÓ  

 

Programjaink plakátjait továbbra is mi magunk készítjük egy Canva nevű online szerkesztő 

program segítségével. Az egységes arculat érdekében plakátjaink jelentős részét Kiss Ernő 

Zsolt médiafelelős munkatársunk végzi, de van néhány eset, amikor kollégáim annyira 

kötődnek egy-egy programhoz, hogy ők maguk szeretnék megcsinálni a plakátot is. Ilyenkor 

nem állok, útjába a kreativitásnak. A program éves előfizetési díja pár tízezer forint, így 

használatával nem csak minőségi szóró anyagokat készíthetünk, hanem spórolni is tudunk. 

Minden hónapban a színházakhoz hasonló havi programot teszünk közzé programjainkról így 

a látogatóink könnyedén tájékozódhatnak. Ezeket a beszámoló végén önök is megtekinthetik. 

 

 Offline lehetőségeink 

Továbbra is a legnagyobb kihívás az információk időbeni eljuttatása az emberek felé. 

Szerencsére már egyre kevesebbet halljuk azt a mondatatot, hogy „Mi erről miért nem 

tudtunk?”, de még mindig van hova fejlődni. Rendszeresen használjuk és aktualizáljunk a 

Huszár utcai zebránál elhelyezett saját faragott fatáblánkat, illetve az intézmény falára felszerelt 

két kültéri plakáttartónkat. Magunk is meglepődtünk milyen sokan olvassák a Placc bejárata 

mellett elhelyezett új hirdetőtáblánkat, pedig csak pár méterre van a főbejárattól. 

Az épületen belül több helyen is ki vannak helyezve szórólapjaink, plakátjaink, melyeket 

magunk nyomtatunk, darabolunk.  

 

 Online lehetőségeink  

A külső kommunikációnk legnagyobb része leginkább az online térben zajlik. Több platformon 

is jelen vagyunk, de látogatóink életkorából adódóan a legjelentősebb kommunikációs 

csatornánk - ahogy azt a számok is tükrözik - a facebook.  
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 Facebook:  

 megtekintések száma: 642,8 E  

 követőinek száma: 5287 fő  

 közzétett posztjaink oldalelérése: 532,9 E (93,7 %-kal magasabb, mint 2023-ban) 

 oldal felkeresések száma: 77,2 E (34,6 %-kal több mint 2023-ban) 

 hivatkozás kattintások száma: 3,2 E (176,1 %-kal magasabb mint 2023-ban) 

 

 Instagram oldalunk jelenleg 339 követővel rendelkezik, posztjainkat 3,4 E alkalommal 

tekintették meg. Fontosnak tartom, hogy ezen a platformon is jelen legyünk, de a 

használók kora miatt látogatói szempontból, nem ez a leghasznosabb online felületünk. 

Oldalunk elérése ugyan fejlődést mutat, de közel nem akkora léptékben, mint a facebook.   

 

 A facebookon / instagramon bevezetett korlátozás kicsit megnehezítette a dolgunkat, 

mert azóta az algoritmus főleg csak a fizetett hirdetéseket preferálja. Szerettünk volna mi is 

élni ezzel a lehetőséggel, de sajnos a bankkártyámon lévő, egy azóta sem megfejtett 

korlátozás nem tette lehetővé. Bízom benne, hogy idén a bank munkatársai korrigálni 

tudják a hibát, mert ez jelentősen meg tudná növelni az eléréseink számát.  

 

 www.pmhkpomaz.hu weboldalunkat Kiss Ernő Zsolt munkatársunk szerkeszti, 

aktualizálja. Az elmúlt évben 20.661 alkalommal keresték fel. Ez kevesebb látogatót jelent, 

mint előző évben, ami valószínűleg annak tudható be, hogy a látogatóink nagy része 

elsődlegesen inkább a facebookon tájékozódik. Ezt a felületet mi is csak informálásra 

használjuk, programjainkról bővebben facebook oldalunkon számolunk be. A könyvtárnak 

és a tájháznak külön facebook oldala van, de ez az oldal közös.  

 

 YouTube csatornánkon jelenleg 61 feliratkozó van, ez körülbelül a duplája a tavalyi 

számnak. Ide főleg a facebookon is elérhető hosszabb podcast videóinkat tesszük fel a 

szélesebb körű elérés érdekében. 

 

 A PMHK TV égisze alatt készült tartalmak 

jelentős nézettséggel rendelkeznek, és nagyon 

sok pozitív visszacsatolást kapunk velük 

kapcsolatban. Nem csak a látogatók, de 
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szakmabeli kollégáink is örömmel nézik videós beszámolóinkat, ezáltal jelentősen 

befolyásolják az intézményünkről kialakított képet. A stúdió Kiss Ernő Zsolt fejlesztésének 

és a köztünk lévő megállapodásnak köszönhetően 2024-ben podcast stúdióvá alakult, 

amivel jelentős előnyre tettünk szert az online tartalomgyártás területén a 

közművelődésben.  Nemrégiben előadóként vettünk részt egy szakmai napon, ahol többek 

közt az online tartalomgyártás előnyeiről tartottunk előadást közművelődési 

szakembereknek. Szerénység nélkül állíthatom, hogy ezen a területen zászlóvivők lettünk. 

Fekete János Jammalal készült „Jammal Jammel” közös zenei edukációs podcast 

sorozatunk révén intézményünk a város határain túl is nagyobb publicitást ér el.  

 

 A klasszikusabb formát kedvelő látogatóinknak, partnereinknek kéthetente hírlevelet 

küldünk aktuális programjainkról, eseményeinkről.  

 

 Az aulában kihelyezett televízión egész nap a saját PMHK TV-s anyagink, 

programajánlónk látható. A képújságban való megjelenés gyakran képezi tárgyát a bartel 

megállapodásinknak, illetve a támogatóinknak is itt biztosítunk lehetőséget a megjelenésre. 

 

 Havi programjainkat rendszeresen megküldjük a Pomázi Polgár, a Pilis Dunakanyar és a 

Pomáz Online munkatársainak. A Pomáz Online munkatársai továbbra is jelentősen 

szelektálnak programjaink közül, így ritkán jelennek meg eseményeinken. Előző évben is 

inkább a mások által szervezett, részünkről csak helyet adó programjainkon vettek rész.  
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4. SZAKMAI JELENLÉT 

 

Csaptunk minden lehetőséget megragad, amivel bővíthetjük az ismereteinket, ezért igyekszünk 

eleget tenni minden meghívásnak. A tudásbővítés mellett ezek a találkozók nagyon jó 

alkalmak a kapcsolatépítésre és a tapasztalatok cseréjére. Hatalmas elismerés számomra, hogy 

tavaly nem csak vendégként, hanem előadóként is részt vehettünk néhány programon. 

 

 Falvaink Öröksége - I. Nemzetközi 

Kulturális Örökségvédelmi 

Konferencia Pest Vármegyében 

elnevezésű programon jártunk 

Abonyban, ahol az Abonyi Lajos 

Művelődési Ház, Könyvtár és 

Múzeumi Kiállítóhely látott minket 

vendégül. 

 

 

 

 

 

 ERASMUS+ ajtókat nyit - Konferencia és 

díjátadó 

Munkatársaim hasznos tudást szereztek a pályázatokról, 

a nívó díjasok projektjeiről, az ifjúsági korosztály 

tengernyi kiaknázatlan lehetőségéről, közös 

együttműködésekről. Ez a korosztály kiemelten fontos 

számunka.  
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 NMI Pest Vármegyei szakkör 

kiállítás 

A Budakalászi Kós Károly Művelődési 

Központban jártunk, ahol megnyílt a 

Nemzeti Művelődési Intézet Pest vármegyei 

szakköri kiállítása. Intézményünk harmadik 

éve tagja a programnak, így többek közt a 

mi szakköreinken készült tárgyak közül is 

kiállításra került néhány darab. 

 

 Nemzeti Művelődési Intézet 

térségi konferencia - Budakeszi 

Meghívást kaptam egy kerekasztal 

beszélgetés előadói közé ahol az 

intézmény „jógyakorlatait” mutathattam 

be a szakmai közönségnek. Külön öröm 

volt látni a vármegyei igazgatóság által 

prezentált statisztikákban, hogy a 

térségünkben megvalósult Petőfi 

Kulturális Programok látogatói számával 

kimagaslóan teljesített Pomáz. 14 település megvalósult programjait tekintve az össz 

látogatószám egyharmada Pomázé volt. 

 

 Kerekasztal beszélgetés - ELTE 

A Nemzeti Művelődési Intézet és az ELTE 

Pedagógia és Pszichológiai karának közös 

szervezésében egy kerekasztal-beszélgetés 

keretén belül találkozhattunk a jövő 

közösségszervezőivel, ahol a 

"karrierlehetőségek a közösségi 

művelődésben és a kultúrában" témáját 

boncolgattuk. Megtisztelő volt számomra, 

hogy a szervezők rám gondoltak.  
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 NMI szakmai nap - Veresegyháza 

Kiss Ernő Zsolttal Veresegyházon a NMI szakmai 

napján tartottuk előadást "Közösségépítés és online 

tartalomgyártás a közművelődésben" témakörben. 

Nagyon megtisztelő, hogy a Czipperer Zsófia Pest 

Vármegyei Igazgató ránk gondolt és intézményi 

munkánkat érdemesnek találta a szakmának is 

bemutatni. 

 

 

 

 

 Szakmai nap Monoron 

Egy nagyon hasznos és jövőbelátó szakmai napon vettem 

részt Monoron, ahol a fenntarthatóság fontosságát 

boncolgattuk a közművelődésben. A program a Nemzeti 

Művelődési Intézet szervezésében valósult meg.  

 

 

 

 #művházbajárnimenő 

Büszke vagyok arra, hogy fiatalos lendületünk és 

#művházbajárnimenő szlogenünk a szakemberek 

figyelmét is felkeltette. A napokban jelent meg a 

Nemzeti Művelődési Intézet „A Szín – Közösségi 

Művelődés” szakmai folyóiratának legújabb száma, 

amelyben többek közt erről is kérdeztek. 
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5. MUNKÁNK ELISMERÉSE – MAGYAR VÖRÖSKERESZT 

 

A Magyar Vöröskereszt Pest Vármegyei Szervezete által a Vöröskereszt Mozgalom 

Világnapja alkalmából rendezett igazán egyedülálló ünnepségen vehettünk részt Nyári 

Bosiljka munkatársammal Dabason, ahol intézményünket dicsérő oklevélben részesítették a 

"VÖRÖSKERESZTÉRT VÉGZETT TEVÉKENYSÉGÉÉRT"!   

 

Az alábbi néhány gondolat a díjátadó ünnepségen hangzott el. Fantasztikus érzés és 

visszacsatolás, amikor partnereink így vélekednek rólunk.  

"A Pomázi Művelődési Ház és Könyvtár igazgatását 2020-ban vette át Nyári Darinka, aki már 

az első alkalommal biztosította Szervezetünket a humanitárius támogatásukról, kiemelten a 

véradás iránti elköteleződésükről. Akár szervezéssel, akár kivitelezéssel kapcsolatos kéréssel 

fordultunk hozzájuk, nincs olyan kérésünk, ami ne találna megoldásra. Aktívan részt vesznek a 

véradások népszerűsítésében, lebonyolításában, minden egyes alkalomkor minden részletre 

kiterjedően tökéletesen berendezett terem vár bennünket. A véradások közben sem hagynak 

magunkra, érdeklődnek, hogy mindenünk megfelelően megvan, milyen hatékonysággal 

sikerült a véradást meghirdetni. Darinka és munkatársai szívükön viselik a véradásokat és 

ezzel hozzájárulnak ahhoz, hogy Pomázon a tervezett donorszámot elérjük és sok esetben 

lefölözzük." 
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6. PÖTTYÖS BÖGRE KÁVÉZÓ 

 

A kávézóra nem lehet csupán egy vállalkozásként tekinteni, mára már elválaszthatatlan része 

lett intézményünknek. Tudjuk, hogy együtt sokkal erősebbek vagyunk, ezért segítjük egymást, 

amiben csak tudjuk. Őket is és minket is ugyanazok a célok vezérelnek, közösséget építeni, 

értékeket teremteni és valami maradandót hagyni magunk után. A Pöttyös Bögre Kávézó mára 

már Pomáz egyik legkedveltebb találka helyévé nőtte ki magát.  

 

Sajnos az is látszik, hogy egyre jobban növi ki magát, ezért a hosszú távú együttműködés 

érdekében fontos feladatomnak tartom, hogy 2025-ben megtaláljuk azt legköltséghatékonyabb 

és legpraktikusabb megoldást, amivel tovább tudjuk tágítani a kávézó terét.  
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7. ÖNKORMÁNYZATI NYÁRI GYERMEKFELÜGYELET  

 

2024-ben is hasonlóképpen az eddigi két évhez 6 héten keresztül bonyolítottuk a gyermekek 

nyári gyermekfelügyeletét 2-2-2 heti váltásban a három helyi iskolában. A szervezésben ismét 

jól együtt tudtunk működni a pedagógusokkal illetve a polgármesteri hivatal pénzügyi 

osztályával, de a kivitelezés sajnos még mindig nem volt tökéletes. Idén ki kell, értékeljük az 

elmúlt évek tapasztalatait és szigorúbb határokat kell meghúzzunk a jelentkezések terén, 

ugyanis a tavaly jelentkezők jelentős része csak „biztonságból” igényelte a lehetőséget, de a 

gyermekfelügyeleten már nem jelentek meg, mert jobb programjuk akadt. Pedig ez a lehetőség 

leginkább azoknak szól, akiknek valamilyen oknál fogva nincs más alternatívája. Sajnos a 

tapasztalatok azt mutatják, hogy a szülők ezt valamiféle „B” tervnek tekintik, amit 

következmények nélkül bármikor lemondhatnak, ha máshogy alakul a nyár. Nem ritka, hogy a 

gyermeket mind a 6 hétre beírják, ami sok szempontból megnehezíti a munkánkat és nem 

mellesleg jelentős anyagi veszteséget is termel. 

 

Mind ezek ellenére maga a gyerekfelügyelet sikeresnek 

mondható, a gyerekek és a pedagógusok is egyaránt 

szerették. Annak ellenére, hogy ez nem tábor, hanem egy 

nyári felügyelet biztosítása, mindig törekszünk arra, hogy 

színes programot tudjunk összeállítani. A hetek közti 

különbségek nagyban függnek a pedagógusok 

kreítivitásától és motiváltságától, de összességében mind a 

6 hét dúskált a programokban.  Volt köztük kultúra, 

sportfoglalkozás, kézműveskedés, kirándulás, edukáció, 

sok játék és vidámság. 
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8. A PLACC MEGÚJULÁSA 

 

Varga Dávid vidámparkosnak és helyi vállalkozóknak 

köszönhetően a PLACC jelentős fejlesztésen esett át az 

előző évben.  

 Dávid támogatásának köszönhetően el tudtunk helyezni 

több árnyékolót is, ami jóval konformosabbá tette a 

teret a nagy melegben, ezáltal sokkal többen is 

használták. Kiegészítette a tombolán befolyt összeget és 

így meg tudtuk venni a már rég áhított pingpongasztalt, 

és további kültéri játékokat. 

 Az igazioliva üzlet tulajdonosa megajándékozott minket 

néhány raklappal és némi faanyaggal, amiből színpadot 

építettünk, mi pedig a férjemmel az intézménynek 

adományoztuk a vállalkozásunkból megmaradt balett 

szőnyeget, amivel lefedtük azt.  

 Adomány lemezekből és lámpaburákból dekorációt 

készítettünk, hogy még hangulatosabbá tegyük a 

helyszínt. 

 A Város jóvoltából egy kültéri sakkasztallal bővültünk.  

A tavalyi év programjai bebizonyították, hogy a tér tökéletes 

működik kisebb szabadtéri koncertek, rendezvények 

esetében, és ami talán még ennél is fontosabb, hogy az 

emberek szépen lassan kezdik a hétköznapokban is 

magukévá tenni. Még nem mondom, hogy elértük a célt, de 

már jó úton haladunk felé. 
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9. ÁLTALÁNOSSÁGBAN PROGRAMJAINKRÓL INTÉZMÉNYVEZETŐI FEJJEL 

– átemelve a tavalyi beszámolómból, ugyanis a hitvallásom nem változott 

 

Sajnos azt mindenkinek be kell látnia, hogy egy művelődési ház működése soha nem lehet 

profitorientált. Törekednünk kell a minél gazdaságosabb működésre, de nem lehet ez az 

elsődleges szempont. Ha minden olyan programot „elengedünk” ami most még ráfizetésesnek 

tűnik, soha nem lesz lehetőségünk nevelni, kultúrát közvetíteni, és közösséget építeni. 

A hozzánk hasonló elhívatott kulturális intézmények az utolsó bástyák, akiknek kutya 

kötelessége megrendezni például egy Magyar Kultúra Napját, még akkor is, ha előre tudjuk, 

hogy veszteséges lesz. Ennek szellemében kell a programokra tekinteni, és mi is ezt tesszük a 

tervezésnél. Nem a számok, hanem a rendezvények tapasztalatai alapján mérlegelünk. Ha jól 

végezzük a munkánkat, akkor egy idő után a népszerű, ám kevésbé értékes programok profitjai 

fedezni fogják az értékes programok veszteségeit. Soha nem lesznek óriás bevételeink, de 

törekednünk kell az egyensúlyra.  

Egy kulturális intézmény sikere nem a bevétel alapján, hanem a látogatószámon és a 

programok minőségén mérhető le igazán.  

 

ÖSSZLÁTOGATÓ, RÉSZTVEVŐ LÉTSZÁM (FŐ): 

2021 2022 2023 2024 

24.485 28.591 41.102 44.677 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ehhez a látogatószámhoz még hozzá kell számolni a terembérlőink saját műsorainak látogatóit, 

ami alkalmanként 150-230 nézőt jelent, illetve a Könyvtár és a Pöttyös Bögre programjainak 

látogatóit is. 
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9. PETŐFI KULTURÁLIS PROGRAM 

 

A program jóvoltából számtalan, színvonalas, ingyenes programmal színesíthettük 

programkínálatunkat az évben.  Járt nálunk a Los Orangutanes, Juhász Anna Irodalmi Szalon, 

Jammal Beatbox, a Magyar Nemzeti Levéltár és a Vitéz László óvodapedagógiai program is. 

Az Orgonák éjszakája és a Koncertmisék programok keretében májusban egy egész hétvége 

szólt az orgonáról, voltak programok a művelődési házban, kint a Placcon és bent a 

színházteremben is. Néhány megpályázott program külső helyszínen került megszervezésre, 

ezekben főleg koordinációs és adminisztrációs feladatokat láttunk el.  

 

Szent István Király Plébánia     Napsugár Óvoda 

Koncertmisék       Vitéz László program 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Sashegyi Sándor Általános Iskola és Gimnázium 

Magyar Nemzeti Levéltár 
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10.  A MI CSODÁS SZENIOR KÖZÖSSÉGÜNK - ÖRÖMTÁNC 

 

Fontosnak érzem megemlíteni 

Csordás – Novák Marcsit és azt 

a fantasztikus odaadó munkát, 

amit a szenior korosztályért tesz. 

Személyisége és szakmaisága 

annyira magával ragadó, hogy a 

közösség egyre csak nő és nő. Ez 

nem egy hagyományos 

értelemben vett tánc óra, hanem 

egy komplex zenés egészségmegőrző mozgásprogram, ami segít testileg, lelkileg, szellemileg 

frissen és nem utolsó sorban közösségben maradni.  

A Szenior Örömtánc jellegzetessége és mottója: MOZGÁS, ÖRÖM, AGYTORNA. 
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11. TÁMOGATÁSOK, IGYENES TEREMBÉRLETEK 

 

Az elmúlt évben 381 alkalommal adtunk ingyenes terembérleti lehetőséget rendszeres civil 

bérlőinknek, 18 alkalommal biztosítottunk ingyenesen helyet intézményeknek, 

szervezeteknek, 18 alkalommal állunk be társszervezőnek vagy támogatónak 1-1 nagyobb 

rendezvény mögé, valamint 6 szervezet esetében adtunk 50%-os teremhasználati 

kedvezményt. (A részletes tábla, illetve az, hogy ez összegszerűen mekkora támogatást jelentett 

a különböző szervezeteknek, intézményeknek a beszámoló végén található.) 

 

       Szüreti sokadalom        Zenevarázslat Várnagy Andreával 

 

Zöld Szív Konferencia    Sashegyi Énekkar koncert  
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12. PROGRAMOK AZ ÉVBŐL, AMIKRE IGAZÁN BÜSZKÉK VAGYUNK  

 

Nagyon színes és változatos év van mögöttünk, néha nem is értem, hogyan fért bele ennyi 

minden 365 napba. Voltak rendezvények, amiket jobban és voltak, amiket valamiért kevésbé 

szerettünk, de egy biztos, kis csapatunk minden helyzetből megpróbálta kihozni a lehető 

legjobbat. Az alábbi programok különösen közel állnak a szívünkhöz. Valamelyiket mi 

álmodtunk, valamelyiket „csak” leszerveztük, de a cél mindegyiknél egy és ugyanaz. Értéket 

közvetíteni és közben közösséget építeni! Véleményem szerint egy kis város kulturális 

intézményének lényegét nem az adja, hogy milyen magas kultúrájú vagy éppen csak 

szórakoztató előadást vásárolunk meg jó sok pénzért. A kultúrafogyasztó ember úgy is 

megtalálja a számára érdekes programot, főleg ilyen közel Budapesthez. Nekünk a 

közösségeinkre kell támaszkodnunk, őket kell építenünk, összekovácsolnunk. Így lesz a sok 

kultúrafogyasztó emberből sok-sok kultúra megélő ember. 

 

 Fekete János Jammal: Hangok titkos élete 

 

Fekete János Jammal a Petőfi Kulturális 

Program keretében hozta el hozzánk 

Beatbox műsorát az 5-6. osztályos diákokat. 

A program egyedülálló Magyarországon és 

mint megtudtuk a világon is. Gyerekek és a 

felnőtteket azonnal elvarázsolta a ritmus és 

a hangok rendkívüli világa. Az, hogy az 

emberi test milyen izgalmas dolgokra képes 

még a felnőttek számára is felfoghatatlan 

dolognak bizonyult a műsor után talán még 

inkább. Az a fajta természetesség, amellyel 

gyakorlatilag kibuggyantak a különféle 

ritmusok, hangok, sőt egész zenekarok 

Jammalból, bámulatos, egy pillanatra még el 

is hittük, mi nézők, hogy ez nekünk is 

menne, annyira könnyedén prezentálta. 
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 Mimó és Csipek - Bábozd Zöldre Egyesület öko-bábszínháza. 

 

Tavaly már második alkalommal adtunk helyet a Pomázi Ökokör szervezésében megvalósuló 

öko- bábszínháznak. Örömmel állunk minden ilyen kezdeményezés mellé, ugyanis a 

tapasztalatok azt mutatják, hogy az edukációt nem lehet elég korán elkezdeni.  Mimó és Csipek 

erdei kalandjuk során a játék, a mese és a zene segítségével tanították a Mesevár óvoda 

gyerekeit és a Sashegyi suli elsőseit a környezetvédelem fontosságára. Az előadás után minden 

csoport egy-egy öko-mesekönyvet kapott ajándékba. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Az Ökokörnek köszönhetően a mesekönyvek, már könyvtárunkban is elérhetőek. 
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 Húsvéti családi délelőtt 

 

Húsvéti családi programunk, minden évben nagy sikernek örvend a kisgyerekes családok 

körében. A program főleg a kézműves foglalkozásokon keresztül szeretne hagyományt ápolni, 

de természetesen a tojásvadászat és játék sem maradhat el. A délelőtt legnagyobb sztárja 

mindig a Hódócska barátját meglátogató Nyuszika.  
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 Teret a Tehetségnek   

 

A „Teret a Tehetségnek” programot Borbély Brigitta zeneművész munkatársam álmodta meg 

2023-ban.. A program célja a fiatal, pályájuk elején álló zeneművészek támogatása. A 

támogatás keretében a pályázó zeneművészek koncert lehetőséget nyernek a 

színháztermünkben, ahol a teljes fény- és hangtechnika is rendelkezésükre áll.  

Tavaly egy igazi különlegességnek adhattunk teret, ugyanis a Teleki –Wattay Művészeti Iskola 

Kisegyüttesének és az Egyesült Államokból érkező Westfield High School vonószenekarának 

közös komolyzenei koncertjének lehettünk szem- és fültanúi.  

 

 Nemzetközi Roma Nap – Karaván Família  

 

Április 8. a Nemzetközi Roma Nap, mely 

világszerte a roma kultúrára, 

hagyományokra hívja fel a figyelmet.  Az a 

megtiszteltetés érte művházunkat, hogy a 

20. születésnapját ünneplő Karaván Família 

minket választott helyszínéül. Egy 

fergeteges hangulatú délutánt tölthettünk 

velük és élhettük át a roma kultúra 

színesnél színesebb zenei világát, 

életszemléletét, közvetlenségét.    
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 Sanctum összművészeti est 

 

Juhász Anna (Prima-díjas irodalmár, kulturális manager, a Petőfi Kulturális Ügynökség 

irodalomszakmai munkatársa, irodalmi sorozatok vezetője, filmek kreatív producere) meghívott 

vendégei, BOGGIE, énekesnő és Kemény Zsófi, költő arra keresték a választ, hogy miképp 

reagál egymásra a hang és a szó, és miként ihletik meg a klasszikus irodalmi életművek jelen 

korunk történéseit és a kortárs alkotókat.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Országos versíró- mondó verseny 

 

A versenyt Magyar Költészet Napja alkalmából Jánosi Ferenc színművésszel közösen 2022-ben 

hívtuk életre és mára már országos rendezvénnyé nőtte ki magát. Állandó zsűritagjaink: 

Kalapos Éva Veronika, Kardos Horváth Janó 
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 Városi Gyereknap  

 

A rendezvény kiemelt partnerei: Pest Vármegyei MATASZ és Varga Dávid vidámparkos 
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 UGRÁS a NYÁRBA 

 

UGRÁS a NYÁRBA címmel 4. éve szervezünk drogprevenciós foglalkozásokat, előadásokat a 

Pomázi Kábítószerügyi Egyeztető Fórummal. Tavaly az önkormányzat Szociális és 

Egészségügyi Bizottságának támogatásával sikerült meghívni az Itt és Most Társulat 

improvizációs színház, FÜGGŐSÉGEINK című előadását. Az előadás tematikája, és az, ahogy 

a mai fiatal generáció kihívásaira utal, egyértelműen túlmutat a hagyományos drogprevenciós 

programok keretein. 180 diák és kísérő pedagógus vett részt a rendhagyó előadáson. Az élmény 

befogadásán túl, a gyerekek alakíthatták az improvizáció irányát és bizalmi légkörben 

kérdezhettek az előadóktól és a szakértőktől is.  

Intézményünk kiemelten fontosnak tartja az ifjúság és gyermekvédelmi projektek, a prevenció 

jelenlétét programjaink között.  
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 Moziklub a PLACC-on 

 

A 10 alkalmas Moziklub legmeghatározóbb élménye az volt, amikor a kultikus Macskafogó 

vetítése előtt vendégül láthattuk Ternovszky Bélát a rajzfilm rendezőjét. A kötetlen 

beszélgetésen szó volt szakmáról, magánéletről és persze Pomázról. Igazi rendhagyó 

élményben volt része azoknak, akik velünk tartottak ezen a varázslatos estén.  
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 Polgármesteri fogadás 

 

A tavalyi Polgármesteri fogadás a Pomázi Művelődési Ház külső közösségi terében, igazi kerti 

parti hangulatot árasztó Placcon került megrendezésre. Leidinger István polgármester úr 

személyre szóló, gravírozott tollal és a már hagyományossá vált elismerő oklevéllel köszönte 

meg a jövő újabb reménységeinek az elmúlt év/évek munkájának eredményekben 

megmutatkozó gyümölcsét.   

Három lebonyolított fogadás után bizton állíthatjuk, nincs hiány tehetségekben és a jövő nagy 

reménységeiben Pomáz városában. Összesen eddig közel 70 kiemelkedő eredményt elért 

fiatallal találkoztunk, akiknek életútjára, teljesítményére mindannyiunknak érdemes figyelni. 
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 Aszakkör - kézműves zárókiállítás 

 

A "Tudásunkkal kézenfogva a közösségekért" szakkörök zárókiállítását a TWMI vonós 

kisegyüttesének műsora nyitotta meg. Hatalmas büszkeséggel töltött el Bennünket, hogy a 

tavalyi évben is, ilyen fantasztikus kis közösségek születtek. A kiállításon a 20 héten át tartó 

szakkörök alkotásait csodálhatták meg a látogatók.  
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 Duna Karnevál 

 

Hatalmas megtiszteltetésünkre tavaly is külső helyszíne lehettünk ennek a fantasztikus 

nemzetközi kulturális fesztiválnak. Szerbiát a KUD „Paja Zaric”, Bulgáriát a Folklore 

Ensemble Mezdra, Hollandiát a Paloina International Dance Ensemble, Törökországot a 

MAKU Turkish Folk Dance Society, Magyarországot pedig két pomázi táncegyüttes a Kevély 

Táncegyüttes és az Opanke Szerb Hagyományőrző Kulturális Egyesület képviselte. 
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 Szent Iván Napi Pikink 

 

Rendhagyó és egyben hagyományteremtő közösségépítő piknikre vátruk  a látogatóinkat Szent 

Iván napján a Placcon. A legkisebbek már délután elkezdhették a mókát a Cirkusz-KA duó 

"Fecskebeszéd" interaktív családi koncertjén és hangszersimogatóján.  Ez után Tóth Julcsi 

zumbaoktató zenés-táncos bemelegítőjével hangolódhattunk az estére, majd 20.00 órától a Los 

Orangutanes latin-amerikai cumbia bulibanda pörgette fel a hangulatot. A program olyan 

sikeres volt, hogy még a bicikliúton is táncolt a tömeg.  
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 Pomáz Város Napja  

 

A résztvevők szerint még soha nem voltak ilyen sokan a rendezvényen. Én ezt nem tudom 

megítélni, de az biztos, nagyon sokan voltak és csupa pozitív visszajelzést kaptunk a szervezést 

illetően. Ezt a napot nem lehet pár képben megmutatni, de megpróbáltam kiválasztani 

néhányat, ami tükrözi milyen volt a hangulat.  
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 Idősek világnapja  

 

Az Idősek Világnapja alkalmából igazi szívmelengető eseménynek lehettünk részesei. A 

Ripacsok Társulat kávéházi bohózata jóvoltából a Színházterem megtelt csupa mosollyal, 

kedvességgel és szűnni nem akaró tapssal. Az esemény a Szociális Szolgáltatási Központtal 

közösen került megszervezésre.  
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 Fehér Bot Napja  

 

Fontos feladatunknak tartjuk a társadalom elfogadott szokásrendszerétől, a megszokott 

sztereotip sémáktól eltérő helyzettel kapcsolatban megértőbb, érzékenyebb környezet 

kialakítását. Negyedik éve szervezzük meg ezt az érzékenyítő programot pomázi általános 

iskolások részére, ami arról szól, hogy bemutassuk számukra Lakatos Norbi - a Vaklufis életén 

keresztül egy vak ember megoldásait, kihívásait és azt, hogyan is tudnak a gyerekek 

empatikusan és jól segíteni azoknak az embereknek, akik látássérültek. Az interaktív 

foglalkozás során Norbi elmesélte, hogyan mászott ki a "gödörből" miután elveszítette látását 

egy betegség és baleset során és mekkora erőforrásokat mozgatott meg annak érdekében, hogy 

ma már sikeres vállalkozását működteti családja támogatásával. Érzékenyítő előadásokat tartva 

utazza be az országot és történetei mesélése közben színes lufikból rengeteg variációjú formát 

hajtogat a gyerekek számára. Ő az egyetlen vak ember, aki nemzetközi lufihajtogató vizsgával 

rendelkezik és több külföldi versenyen a mai napig megméretteti magát és tudását.  

Programunk részeként többek között kipróbálhatták a 4. osztályos tanulók, hogy milyen 

bekötött szemmel reggelit készíteni, és különböző illatokat, ízeket és tárgyakat felismerni úgy, 

hogy más érzékszerveikre illetve más segítségére támaszkodnak. 
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 Halloween családi délután 

 

Tematikus családi program, zenével, tánccal, tombolával, jelmezversennyel, süti versennyel, 

tökfaragással, szabadulószobával. Az év legsikeresebb családi rendezvénye, ilyen az egész ház 

halloween-i hangulatba borul és csordultig megtelik emberekkel.  
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 Márton napi családi délelőtt 

 

A program a Kevély táncegyüttessel közösen került megrendezésre. A hagyományápoláson és a 

kézműveskedésen túl ezen a délelőttön a zenéé és a táncé a főszerep. A talpalávalót a Dunazug 

együttes biztosította. A programot 2023-ban rendeztük meg először, de a nagy sikerre való 

tekintettel úgy döntöttük, hogy hagyományt teremünk belőle és továbbra is egyesítjük az 

erőinket. 
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 Adventi időszak  

 

Adventi gyertyagyújtás, csodás dekoráció, Mikulás, fényvonat, adventi vásár, ünnepi 

vidámpark, meghitt műsorok, karácsonyi kalandút, fantasztikus közösség, kell ennél több az 

ünnepi hangolódáshoz?  Munkatársaimmal rengeteget készültünk erre az időszakra, lépten 

nyomon gyártódtak az ünnepi dekorációk, terveztünk, szerveztünk, csinosítgattunk, de megérte. 

Úgy érzem sikerült ünnepi díszbe öltöztetnünk az emberek szívét. Az év talán legmegterhelőbb, 

de legcsodálatosabb időszaka volt, soha ennyi ember nem vett még részt az ünnepi 

programjainkon.  
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 Városi megemlékezések, nemzeti ünnepek 

Március 15, Június 4, Augusztus 20, Október 6, Október 23,  
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VÉGSZÓ 

 

Tisztelt Képviselő Testület! 

 

A beszámolóm végére érve úgy érzem egy nagyon sikeres, tartalmas és szakmailag is elismert 

év van mögöttünk. Szinte képtelenség mindet lapra vetni, de remélem azért nem hagytam ki 

semmi fontosat. Köszönet mindenkinek, aki bármilyen formában hozzájárult ehhez az 

eredményhez. Bízom benne, hogy Önök is úgy látják, hogy munkánkkal nagyban hozzá 

tudtunk járulni a város nevének öregbítéséhez, és a kulturális- és közösségi élet fellendítéséhez. 

A teljes csapatom nevében köszönöm az együttműködésüket és a támogatásukat!  

 

Pomáz, 2025. február 6.      

Tisztelettel: 

Nyári Darinka - intézményvezető 

 

 

 

 

 



49 

MELLÉKLET 1.  - HAVI MŰSOROK 
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MELLÉKLET 2.  - RENSZERES PROGRAMJAINK 
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MELLÉKLET 3. - TEREMBÉRLETI TÁMOGATÁSOK SZÁMOKBAN 
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A Pomázi Művelődési Ház és Könyvtár könyvtárának 

2024. évi beszámolója 

 

 

1. Rövid összefoglaló 

 

 

 

a) Sikerek, eredmények és trendek (használati mutatók alapján) 

 

 

 Sikerként könyveljük el, hogy a beiratkozott olvasók száma az előző évhez képest 

emelkedett 

 A könyvtár belső terei tovább szépültek 

 Gazdagodtunk pár felszereléssel: kisméretű vetítővászon a diavetítéshez, biztonságos 

elosztó-hosszabbítók, gurulós kis asztal a vetítő eszközökhöz, állítható magasságú 

gurulós székek a szépirodalmi terembe a kényelmesebb válogatáshoz, a sötétítés 

megoldása a gyermekkönyvtári részlegen, hogy délelőtt is tudjunk vetíteni a 

foglalkozásokon 

 Siker volt a könyvtár III. Pomázi Gyerekkönyv Fesztiválja 

 Rengeteg óvodás csoportot fogadtunk (Belőlük lesz az új olvasók nemzedéke) 

 Nőtt az iskolai csoportok száma is 

 Nagyon szerették a kiállításokat (Fekete István és Lázár Ervin), de önmagában a 

kiállítás ma már nem vonzó a gyerekeknek, kell hozzá némi tündérpor, némi varázslat 

 Sikeres jótékonysági gyűjtést szerveztünk az Oltalom Karitatív Egyesület számára. 

 

Beiratkozók 

 2021 2022 2023 2024 

0-6 év    511 

7-14    357 

14 év alatti 310 426 581  

15-16    48 

17-18    25 

19-25    18 

26-35    46 

36-54    279 

14-17 éves 25 26 34  

18-29 éves 21 14 14  

30-54 éves 131 154 213  

55-65 éves 34 33 36 57 

65 év feletti 78 79 91 140 

Összesen 599 732 969 1481 
Első beiratkozók száma 

összesen 
163 234 334 235 

Első beiratkozók 14 év alatti  89 109 190 117 
Első beiratkozók 65 év feletti 13 22 25 16 
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A 2024-es évre vonatkozóan a statisztikában egy új, részletesebb korosztályi besorolást kívánt 

meg az adatgyűjtő, amint az a táblázatból kitűnik. Azért hagytam meg, hogy némi 

összehasonlítási alapot képezzen és, hogy kicsit eldicsekedhessünk. 

Amint a számokból kiolvasható: 

 könyvtárunk olvasóinak derékhadát két csoport alkotja, a gyermekek (0-14) és a 30-54 

éves korosztály 

 a gyermekek számának emelkedése talán betudható annak, hogy nagyon sok óvodás és 

kisiskolás fordult meg nálunk szervezett keretek között, akik közül sokan visszatértek 

a szülőkkel, hogy beiratkozzanak és könyvet kölcsönözzenek 

 a friss nyugdíjasok is egyre többen találnak meg minket, köszönhető ez annak is, hogy 

a Művelődési Ház is sok programot, elfoglaltságot kínál számukra, 

 minden valószínűség szerint, ha összehasonlítanánk a Művelődési Ház és a Könyvtár 

látogatói korfáját, az nagyon hasonló lenne. 

 

Nyitvatartás 

 

Könyvtárunk szolgáltatásai 2024-ben 218 napon voltak elérhetők. 2024-benn a naptári 

ünnepeken kívül az alábbi napokon voltunk zárva  

 

03.23   III. Pomázi Gyermekkönyv Fesztivál     1 nap 

07.15. - 08.04.  nyári zárás       15 nap 

12.20. - 12.31.  téli zárás           6 nap 

09.21.    Pomáz Napja              1 nap 

 

 

Könyvtárhasználati adatok 

 

Időszak 

 

Nyitva-

tartási 

napok 

száma 

 

Kölcsönzött 

dokumentu-

mok száma 

Alkalmak 

száma 

Különböző 

személyek 

száma 

Kölcsönzés + 

hosszabbítás + 

dokumentumok 

száma 

Összes 

művelet 

2024. 

01.08. – 

12.20. 218 

összesen 25780 10780 1481 25780 45878 

14 év 

alatti 
12828 4813 868 12828 22657 

2023. 

01.02. – 

12.20. 

231 

összesen 18885 9363 1117 25101 43813 

14 év 

alatti 
9600 4449 594 12654 21992 

2022. 

01.03. – 

12.21. 

 

217 

 

összesen 

 

14323 4510 862 19696 33987 

14 év 

alatti 

 

6855 

 

2012 434 9523 16167 

2021. 

01.04. -

12.21. 

 

203 

 

összesen 

 

9156 2943 5033 13733 22946 

14 év 

alatti 

 

4089 

 

1249 2165 6029 9952 
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Az adatok alapján az alábbi megállapítások tehetők: 

 az elmúlt négy év adatait egymás mellé téve látható, hogy a számok az olvasók 

számához viszonyítva szépen emelkednek, 

 tovább nőtt a kölcsönzött dokumentumok száma, 

 örvendetes az is, hogy a kölcsönzési alkalmak száma is nagyon megemelkedett, 

 az elmúlt évben kevesebb volt az új beiratkozónk, ellenben megtartottuk a már 

beiratkozott olvasóinkat, akik gyakrabban jártak és sokkal több könyvet kölcsönöztek 

 a könyvek árának emelkedése is a könyvtárak irányába tolja az embereket és vonzóbbá 

teszi a könyvtári szolgáltatásokat, 

 külön öröm számunkra, hogy sokan nemcsak kölcsönözni járnak hozzánk, a 

gyerekrészlegen szinte minden délután teltház van, az olvasóterem pedig a 

vizsgaidőszakban népszerű 

 sokkal rendszeresebben járnak az olvasók könyvtárba és már nemcsak kölcsönözni! 

 

Bevételek 

 

A következő táblázat a könyvtár szolgáltatásaiból származó bevételeket foglalja össze. 

 

Bevételek 2024 

(Ft) 

 

 
Beiratkozás Késedelem Nyomtatás 

 

Összesen 

 

január 27000 18800 8725 54525 

február 16200 12580 5790 34570 

március 28400 15700 1275 45375 

április 28000 30300 2410 60710 

május 25000 16215 7565 48780 

június 52500 21000 4100 80600 

július 30900 6500 7000 44400 

augusztus 40200 31600 7960 79760 

szeptember 52500 22340 19810 94650 

október 39900 13960 10120 93980 

november 58500 30040 1940 90480 

december 17100 13220 5960 36280 

Összesen 416200 235255 82655 764110 

 

A táblázatban szereplő tételekről minden esetben nyugtát állítottunk ki. Számla kiállítására 3 

esetben került sor, 25060.- Ft értékben, így a könyvtár összes bevétele 789.170.- Ft volt 
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a) Beiratkozási díj 

A beiratkozási díjak a környék könyvtárait tekintve a legalacsonyabbak közé 

tartoznak. Az évi maximum 1500 Ft a legmagasabb összeg, amit egy éves 

tagságért fizetni kell (a 16. életévüket be nem töltöttek és a 70 éven felüliek nem 

fizetnek díjat, a nyugdíjasok 900 Ft éves díjat fizetnek). Az éves díj valójában egy 

jelképes összeg, amelynek ellenében a könyvtár tagjai egy hatalmas könyvtári 

állomány könyveiből válogathatnak, miközben egy könyv ára ma az 5.000 Ft-ot 

közelíti meg.  

2025 januárjától a 16-os korhatárt 25 évre emelték, ami nálunk is kötelezően 

bevezetésre került. Reméljük, hogy ez is hozzájárul majd ahhoz, hogy a fiatal 

felnőttek egyre nagyobb számban megtaláljanak minket.  

Nem javaslom a tagsági díjak emelését az infláció ellenére, mert nem hiszem, hogy 

az emelés által keletkezett bevételtöbblet akkora lenne, hogy érdemes legyen 

lemondani pár olvasóról.  

 

A 25-ös korhatárig kitolt ingyenesség a 2024-es beiratkozási tendenciákat 

figyelembe véve 2025-ben előreláthatóan nem okoz nagy anyagi kiesést. Alább a 

2024-es év adatait figyelembe véve számoltuk ki: 

 

16-25 év közötti összesen 33 fő. 21 fő ebből 16-19 év közötti (ők feltehetően 

középiskolások) és 12 fő, aki valószínű, hogy szintén tanulmányokat folytat. Tehát 

33X900.- Ft = 29.700.- Ft. (900.- Ft a diákok beiratkozási díja volt) a könyvtár 

bevétele 2024. november 30-ig pedig 752.890.- Ft, tehát a „veszteség” elenyésző. 

Ez a korhatáremelés az egyetemi könyvtáraknak és az egyetemisták által használt 

könyvtáraknak fog bevételkiesést okozni, ahol elképzelhető, hogy szükség lesz 

valamilyen kompenzációra. 

 

 

b) Késedelmi pótlék 

A késedelmi pótlék a másik bevételi forrása a könyvtárnak. A 2021. szeptember 1-

jével megemelt késedelmi pótlék (napi 5 Ft/napról 20 Ft/nap) sokat segített a 

„fegyelmen”, sokkal kevesebb azok száma, akik nem hozzák vissza időben a 

könyveket. A tartozók listája teljesen elfogadható, általában 10 fő körül mozog.  

 

c) Nyomtatás 

A harmadik bevételi forrás a lakosság részére végzett nyomtatás, fénymásolás, 

szkennelés díja.  

A díjak megemelésével, ha szerény mértékű is, de némi bevételre tett szert a 

könyvtár. A költségek levonása után, már nem vagyunk veszteségesek. 

 

2022-ben a könyvtár szolgáltatásaiból a befolyt bevétel 418.475 Ft volt. Ez az összeg 

emelkedett meg 2023-ban 571.270.- Ft-ra és 2024-ben 789.170.- Ft-ra. 

 

Hangsúlyozom, hogy bármennyit is emelkedik a bevétel, a könyvtár soha nem lesz és 

nem lehet fiskális megközelítésben „nyereséges”. A könyvtárra, könyvekre fordított 

összeg máshol és máskor térül meg.  
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b) Tárgyévi innovációk, innovatív lépések 

 

 A 2024-es évben látványos, nagy beruházásra nem került sor a könyvtárban 

 apró kiegészítések újítások mindenképpen gazdagítanak minket: sötétítő 

redőny a gyerekkönyvtárba, gurulós, állítható magasságú szék a felnőtt 

részlegre a válogatáshoz, egy teherszállító kocsi a könyves dobozok és egyebek 

mozgatásához, egy mobil laptop asztal a vetítéshez és egyéb munkánkhoz, egy 

kicsi, kompakt vetítővászon a diavetítéshez 

 bevezetésre került a könyvtári beiratkozási ajándékkártya, amely szintén a 

népszerűsítést hivatott emelni 

 

 
 

c) Az eredményeket jelentősen befolyásoló (pozitív és negatív) körülmények 

 

A könyvtár 2024. évi eredményeit befolyásoló körülmények kapcsán az alábbiakat 

emeljük ki: 

 a Művelődési Ház működésének fellendülése továbbra is sok pozitívumot hoz a 

Könyvtár részére is (több a betérő látogató), 

 a Pöttyös Bögre büfé léte is jótékonyan hat az olvasói létszám növekedésére, 

 a beiratkozó gyermekek létszámának emelkedése feltehetően összefüggésben 

van azzal, hogy nagyon sok óvodai és iskolai foglalkozást tartottunk az elmúlt 

esztendőben 

 az érdekeltségnövelő pályázat összege tette lehetővé az új könyveken kívül 

némi tárgyi eszközzel is gyarapodjunk, amelyeket már egy másik fejezetben 

felsoroltam 

 

 

 

2. Stratégiai célok végrehajtása 

 

 

 

a) Az intézményi stratégiai célok időarányos teljesülése a tárgyévi munka által 

 

A Könyvtár stratégiai céljait illetően kiemelendők az alábbiak: 

 

 könyvtárunk azon állandó célkitűzése, hogy a tagok száma emelkedjen, 

teljesült  
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 sokkal több iskolai és óvodai csoport látogatott el hozzánk az előző évekhez 

képest. 

 

b) A pályázati tevékenység támogatta-e a stratégiai célok teljesülését 

 

A Könyvtár pályázati tevékenysége vonatkozásában megemlítendő, hogy 

 

 az NKA folyóiratpályázata egy rövid időre akadozott 2023-ban, de 2024-ben 

megújult és bár némileg csökkent (megszűnés vagy az online térbe való 

költözés miatt) a folyóiratok száma így is általunk rendelt 9 db fizetős folyóirat 

mellett újra 45 féle folyóirat is eljutott a könyvtárba 

 

 kihasználtuk az érdekeltségnövelő pályázatot, amely ettől az évtől az eddigi 

30%-ról 50 %-ra emelte a rendelkezésre álló összeg nem dokumentumokra 

elkölthető részét 

 bekapcsolódtunk egy pályázaton keresztül egy 2025-be áthúzódó „verseny”-be 

amely a könyvtári kölcsönzések a könyvtári programokat látogatók statisztikai 

számán alapul, ennek eredményhirdetése a nyár folyamán esedékes 

 

 

 

3. Szervezet 

 

 

Könyvtárunk továbbra is a Művelődési Házzal közös intézményként működik, 

szakmailag önállóságot élvezve.  

 

Három szakirányú, felsőfokú végzettséggel rendelkező kolléga végzi a tevékenységet.  

 

Szoros együttműködésre törekszünk a Művelődési Házzal és a Tájházzal is. 

 

 

 

4. Infrastruktúra 

 

 

 

a) A fizikai terek, környezet változásai 

 

A könyvtár érintő legfontosabb változások az alábbiak voltak: 

 

 a 2024-es évben nagy változásokról nem tudunk beszámolni 

 Tornyos Judit kolléganő jóvoltából virágaink gyönyörűek, ami igazán 

szembetűnő az olvasóteremben 

 belaktuk az előző évi a NKA pályázat által újonnan berendezett tereket 

 az év végén került beszerzésre, de 2025 elején kerül beszerelésre a sötétítés 

megoldására szolgáló roló a gyerekrészlegen, ami fontos lesz az óvodai és 

iskolai csoportok fogadásánál a vetítés miatt 
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 még barátkoznak és ismerkednek az olvasók a gurulós székekkel az 

szépirodalmi részen 

 a 2024-es évben a téli dekorációnk igazán szépre sikeredett, elnyerte a 

látogatóink tetszését. Tulajdonképpen egy „szabadtéri kiállítást” sikerült 

megvalósítani egy helyi lakos papírcsodáiból, aki évek óta foglalkozik 

„papírcsipke” készítésével 

 

b) Infokommunikációs (IKT) eszközpark állapotának változása 

 

 Az infokommunikációs eszközparkban a következő változások történtek:  

 

 gyarapodtunk egy kisméretű vetítővászonnal, ami a diavetítésnél tesz nagyon 

jó szolgálatot és a hozzátartozó állvánnyal. 

 a diavetítőt felújíttattuk, most sokkal könnyebb a vetítés, nem kell izgulnunk, 

hogy vajon sikerül-e a vetítést befejezni. A javítást egy idős úr annak fejében 

vállalta, hogy összeszedtük az összes nem működő diavetítő „alkatrészt” és 

munkájáért cserébe felajánlottuk. (Még otthon is begyűjtöttük!) 

 

 

 

5. Gyűjteményi információk 

 

 

 

a) Gyűjteményelemzés és gyűjteményfejlesztés 

 

Könyvtári állományunk az év végén (2024. december 31-én) a következőképpen 

alakult: 

A gyarapodás megoszlása  

     2023   2024 

gyerekkönyv:   794 db   820 db 

szépirodalom:   636 db   666 db 

szakirodalom:   365 db   271 db 

             1795 db            1757 db 

 

 

 

Számlával   5.428.118.- Ft (1594 db) 

Ajándék        12.350.- Ft  (124 db) 

 

Törlés, állományból kivezetés: 1320 db (988.493.- Ft) 

szakkönyv   385 db 

szépirodalom   490 db 

gyerekkönyv   446 db 

 

A Könyvtárunkban a könyvek férőhelye adott, ha gyarapszunk, akkor apasztanunk 

kell. A könyvek állományból való kivonásának okai: elhasználódás, érdektelenség, 

tartalmi avulás. A tartalmi avulás főleg a szakkönyveknél következik be. Ha „rongyos” 

könyvet fedeznek fel a polcainkon annak az az oka, hogy nem beszerezhető be 

újonnan, így nem tudjuk cserélni.  
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A törlés értéke ennél nagyobb, de sajnos az állomány integrált rendszerbe való 

rögzítésénél elődeink a könyvek értékét sajnos nem rögzítették. Az évek 

előrehaladtával ez az érték egyre jobban megközelíti a tényleges értéket. Azt biztosra 

mondhatom, hogy 2016 november 1. óta minden könyv értékkel került rögzítésre. Az 

ajándékkönyvek értékét azért állapítjuk meg alacsonyan, hogy ne billentse meg a 

leltári egyensúlyt. Nincs jelentősége ennek az értéknek, mert rongálás vagy 

megsemmisülés esetén a felelősnek azt az árat kell térítenie, amiért az adott 

pillanatban a könyv beszerezhető. (szállítási költséget is beleértve). Legtöbb esetben 

az olvasók elfogadják azt a javaslatot, hogy saját maguk veszik meg a könyvet és így 

pótlása a könyvnek a legkevesebb adminisztrációval jár. 

 

 

 

 

 

Dokumentumok száma (2024.12.31.) 

 

szakkönyv 9726 

szépirodalom 8575 

gyerekirodalom 11312 

állomány 29466 

 

  

Az állománygyarapítás kiemelt adatai 

 2023 2024 

összes gyarapodás  1795 1718 

vétel 1769 1594 

ajándék 23 124 

átlagár (csak vásárolt) 2.923.- Ft 3.159.- Ft 

   

   

 

 

Egy pici összehasonlítás a dokumentumokra költött összegek emelkedéséről az elmúlt 

években.  

Összesen: 

2024-ben: 5.428.118 Ft 

2023-ban: 5.171.333 Ft 

2022-ben: 4.642.047 Ft  

2021-ben: 3.882.568 Ft   

 

Az összeg emelkedése sajnos nem jár automatikusan a darabszám emelkedésével. 

(Áremelkedés!) 

 

 

 

 

Selejtezésre, törlésre összesen 1320 db dokumentum esetében került sor. A könyvtár 

falai nem nőnek, kénytelenek vagyunk egyensúlyban tartani az állományt. Az évek óta 
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nem használt könyveket (bármennyire fáj a szívünk) felajánljuk olvasóinknak, illetve 

szervezeteknek, akik határon túli könyvtárakba juttatják el a jó állapotban lévő 

könyveket. 

 

Egyre jobban kiismerjük olvasóink ízlését, az olvasókra közösségként tekintünk, 

folyamatosan monitorozzuk a keresések, kérések alapján a kívánságokat. Talán ezért is 

hangzik el egyre többször, hogy nagyon dinamikusan változó, újszerű az állományunk.  

 

Különösen nagy hangsúlyt fektetünk a kortárs magyar irodalomra. 

 

Fő beszerzőhelyünk, még mindig a Kello Könyvtárellátó Nonprofit Kft., de 

kölcsönösen jó viszonyt ápolunk már a Líra Könyvhálózattal is, így már ott is közel 

olyan kedvezményt kapunk, mint a Kello-nál. 

Egyre többször találkozunk azzal a jelenséggel, hogy a szerzők maguk adják ki a 

műveiket és vállalják az értékesítéssel járó nyűgöt, mert a terjesztők olyan magas 

jutalékot sápolnak le, hogy nem marad belőle „haszon”. 

 

 

 

c) Gyűjteményfeltárás 

 

Az elmúlt évben a könyvtárunkba bármilyen címen bekerült dokumentumok 100 %-a 

feldolgozásra került.  

 

A könyvek és más dokumentumok a Szikla IKR-be rögzítve, a helyileg használt jelölő 

kiemelésekkel ellátva kerültek a polcokra. A feldolgozási folyamat átlagosan 3-4 

napot vett igénybe, attól függően, hogy egyszerre hány új könyv érkezett a 

könyvtárba. 

 

Teljes mértékben megszüntettük az ideiglenesen állományba vont könyvállományt. 

Már csak egy-egy példány bukkan fel és azokat sem engedjük vissza a könyvespolcra 

ebben a formában. Ezek a könyvek évekkel ezelőtt kerültek az állományba, de nem 

voltak visszakereshetőek. 

 

d) Állományvédelem 

 

Nincsenek meg a technikai eszközeink arra, hogy komolyabb állományvédelmi 

feladatokat lássunk el. A keménykötésű, legkisebbeknek szóló könyveket, amelyeknek 

az anyaga engedi, fertőtlenítő kendővel áttöröljük évente többször is.  

 

2023-ban megvizsgáltuk a lehetőségét és költségét az állomány mágnescsíkkal való 

ellátásának, mert sajnos lopások előfordulnak, de számunkra egyelőre ez egy 

elérhetetlen álom marad az ára miatt. Megtérülése megkérdőjelezhető. 

 

e) Digitalizálás 

 

A könyvtár rendelkezésére álló fényképek digitalizálása részben megtörtént. 
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6. Szolgáltatások (változások, trendek) 

 

 

 

a) Egyes célcsoportok számára (gyerekek, hátrányos helyzetűek, nemzetiségek, zenét 

kedvelők) kialakított szolgáltatások eredményei 

 

Az egyes célcsoportok vonatkozásában az alábbiakat emeljük ki: 

 

 továbbra is eltekintünk a beiratkozási díjtól abban az esetben, ha jelzés érkezik 

hozzánk, hogy anyagi ok a gátja a beiratkozásnak, 

 a családsegítő jelzése alapján vállaljuk hátrányos helyzetű gyermekeknél a 

beiratkozást kezes nélkül, amennyiben jelzés érkezik, hogy nincs esély rá, hogy 

a szülő elősegítse a gyermek beiratkozását (ebben az esetben egy könyv 

kölcsönzését preferáljuk, így a gyakoribb látogatások által szorosabb 

kapcsolatot is kialakíthatunk a gyerekekkel), 

 a zenei anyagot nem fejlesztjük tovább, érdeklődés hiánya miatt (a 

zenehallgatási szokásaink gyökeres változása nem indokolja a gyűjtemény 

fejlesztését), 

 a gyengén látóknak, időseknek a hangoskönyvek nyújthatnak szórakozást 

(gondot egyedül a cd, a hordozó fog lassan jelenteni, mert már kevesen 

rendelkeznek eszközzel, amelyen a CD-k használhatók), 

 a legerősebb látogatói csoport a gyermekeké, ezért rájuk különös tekintettel 

vagyunk a könyvek válogatásánál és a programok szervezésénél, 

 a két legerősebben képviselt kisebbség, a német és a szerb rendelkezik saját 

közösségi térrel, így nem mutatkozik igény arra, hogy könyvtárunk adjon 

helyet rendezvényeiknek. Sajnos gyakorlatilag nincs részükről igény a 

könyvekre, ezért értelmét annak, hogy vásároljunk szerb illetve német 

könyveket nem látjuk. Német gyermekeknek szóló könyveket vásárolunk kicsi 

mennyiségben, mert a helyi német nemzetiségi iskola miatt ott csekély 

érdeklődés mutatkozik. Az ajándékba érkező könyveket befogadjuk. 

(nemzetiségi állományra vonatkozó új kiadásokat) 

 

b) Helyben elérhető szolgáltatások 

 

A könyvtárban a következő szolgáltatások érhetők el: 

 

 könyvkölcsönzés 

 elektronikus katalógus helyben  

 elektronikus katalógus online (OPAC) 

 folyóirat-olvasás 

 folyóirat kölcsönzés 

 internetelérés 

 zenehallgatás és hangoskönyv hallgatás saját fülhallgatóval 

 nyomtatás (már színes is) A/3 és A/4 méretben 

 fénymásolás 

 szkennelés 

 laminálás A/4 vagy kisebb méretben 
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c) Távolról elérhető szolgáltatások 

 

Olvasóink szívesen használják az online elérhetővé vált katalógusunk (OPAC). A 

jelenléti kölcsönzés ellenére számos olvasónk szereti az online katalógust. 

 

Az e-mail-en keresztül működő „pikk-pakk könyv” összekészítő szolgáltatásunkat 

megtartottuk. Többen igénybe veszik a látogatás mellett.  

 

Hosszabbítást, foglalást természetesen telefonon és e-mail-ben is intézünk 

 

 

 

 

d) Közösségi szolgáltatások: rendezvények, klubok, kiállítások  

 

Könyvtárunk szorosan együttműködik a Művelődési Házzal, amellyel éppen úgy, mint 

a Tájházzal, társintézmények vagyunk. Bizonyára más a helyzet egy olyan településen, 

ahol nincs művelődési ház és a könyvtár az egyetlen közösségi tér, ahol kulturális 

programok szervezhetőek. Ilyen szempontból Pomáz nagyon jó, sőt néha „túl jó” 

helyzetben van. Ennek ellenére, valljuk, hogy „cipőt a cipőboltból”, valamint, hogy 

számtalan intézményes, civil és magánkezdeményezés ad helyet a kultúra 

legkülönbözőbb ágának, itt ebben a nem túl nagy városi könyvtárban is volt 38 

esemény, amelyeknek 1245 látogatója volt. 

 

Könyvtári órák:  

 

7 db könyvtári óra volt a könyvtárban (143 fő). Ezek témája kifejezetten a 

könyvtárhasználat volt, a könyvtárban való eligazodás. Az órákat igyekeztünk 

színessé, élvezetessé tenni, hogy a gyerekek szívesen jöjjenek a könyvtárba. Előző évi 

beszámolómban jeleztem, hogy van már két olyan osztályunk, amelyiknek minden 

tanulója a könyvtár tagja és rendszeresen, havonta térnek vissza a könyvtárba. 

Szerencsére ez nem egy fellángolás volt, így a 2024-es évben is rendszeresen 

látogattak minket. Érdekes kísérlet lesz, hogy megnézzük, ezek közül a gyerekek 

közül vajon hányan válnak rendszeres olvasóvá. 

 

Diafilmvetítés:  

 

7 db diavetítésen 208 fő volt jelen. Ezek azok az alkalmak, amikor meghirdetett 

program kifejezetten a diavetítés volt. Persze a diavetítő szinte mindig előkerül, ha 

óvodások látogatnak hozzánk. Mivel megoldódott 2024 végén a gyerekkönyvtári rész 

sötétítése, akár délelőtt, verőfényes napsütésben is vetíthetünk. És vetítünk és vetítünk, 

mert ezt nem lehet megunni. 
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Óvodások a Könyvtárban 

 

 

12 csoportban 318 óvodás vett részt valamilyen óvodai foglalkozáson. Ezek között voltak 

évszakokhoz kötött interaktív foglalkozások, kiállításokon való foglalkoztatás. A kiállítások a 

gyerekek között akkor tudnak igazán működni, ha foglalkozással kötjük össze. Két kiállítás 

volt, amelyen voltak óvodások: Lázár Ervin és Fekete István kiállítás, amelyekhez eleve 

„csomagoltak” némi segítséget, de mindkét alkalommal még mi magunk is készítettünk 

feladatokat, érdekességeket, hogy ne merüljön ki a kiállításlátogatás egy passzív 

nézelődésben. Reméljük, hogy ezáltal  jobban eljutunk a gyerekekhez és lelkesebbek lesznek, 

ha kiállítások látogatásról van szó. 

Volt évszakokkal foglalkozó óra, ahol az állatok lábnyomát lisztben tapicskolva beszéltük 

meg, ha már nincs hó… Luca napján búzát vetettünk, ami rendre ki is kelt. 

 

 

 
 

 

 

A hozzánk látogató gyermekeket ritkán engedik fotózni, sajnos ezért sem tudunk képekkel 

szolgálni. Néha nagyon sajnáljuk, mert vidám és megható pillanatok is akad bőven.  
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Iskolások a Könyvtárban 

 

8 csoport 281 alsó tagozatos iskolás látogatott el hozzánk. 

Tartottam irodalmi műveket feldolgozó órákat (Szeleburdi család, Harry Potter, Kincskereső 

kisködmön, volt Lázár Ervinnel és Fekete Istvánnal kapcsolatos irodalmi óra.  Beszélgettünk 

a szerelemről egy 3. osztállyal – természetesen verseken, irodalmi műveken keresztül. 

Meglepődtünk magunk is, hogy milyen nyitottak, érettek, érdeklődők voltak az órán. Ebben 

az iskolán kívüli, kötetlenebb helyzetben nagyon szépen megnyíltak meglepve ezzel a 

pedagógusokat is, akik nap, mint nap velük vannak. 

 

Kézműves foglalkozások 

 

Az idei évben készítettünk álarcot, díszítettünk mézeskalácsot, készítettünk manót. Ezekre a 

foglalkozásokra nem jár tömeg, cserébe azokat a gyerekeket is elhozzák a szülők, akik a 

nagyon hangos, vibráló műsorokon nem érzik magukat komfortosan. Csendesebb, 

elmélyültebb foglalkozások ezek. 
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Messze Földön 

 

2024 úgy alakult, hogy egy alkalommal tudtunk előadást szervezni, amelyen 37 fő vett részt. 

Ezek az előadások mindig nagyon izgalmasak, mert a fényképekhez, amelyek vetítésre 

kerülnek, attól elevenednek meg, hogy az előadók személyes élményeikkel illusztrálják. 

Biztosan lehet szebb és jobb képekkel találkozni akár útikönyvekben, albumokban, de sosem 

lesznek olyan élőek, mint így, személyes élménnyekkel gazdagítva. Közkívánatra az 

előadássorozatot folytatjuk 2025-ben is. 

 

Az idei évben Urbán Ildikó Krétai utazásáról számolt be, amely több szempontból is szívünk 

csücske volt. Ildi a régebben volt fiatalok körébe tartozik és Isten ments, hogy egy hölgy korát 

boncolgassuk, de ez esetben engedéllyel tettük, hogy elárultuk a korát az előadáson, mert 

inspiráló lehet másoknak is, hogy a kaland kortalan. Hosszú évek óta volt dédelgetett álma, 

hogy újra eljusson Görögországba, de mindig volt valami kifogás és sosem volt rá ideje 

senkinek, hogy csatlakozzon hozzá. Így egyedül vágott bele és nagyon-nagyon élvezte. Mi 

pedig egy picit elszégyelltük magunkat, hogy hányszor keresünk és találunk kifogást arra, 

hogy megvalósítsuk terveinket. 
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  Városi táboroztatásban való közreműködés: 

 

Abban a megtiszteltetésben volt részünk, hogy az idén már 2. alkalommal, két 

alkalommal is itt fogadtuk az aktuális héten táborozó gyerekeket. 

Az írás és papír kialakulásáról tartottunk foglalkozást számukra. Igyekeztünk 

alkalmazkodni ahhoz, hogy eltérő korcsoportú gyermekek táboroznak egyszerre. Volt 

barlangrajz készítés, megismerkedtünk egy mechanikus írógépen keresztül a 

nyomtatás kezdeteivel, sokat meséltünk Mátyás király corvináiról, volt iniciálé 

készítés, előállítottunk egy gyógynövényekkel díszített kedves könyvet. Persze, hogy 

előkerült a nálunk elmaradhatatlan finom jégkrém is, ha már ilyen melegben 

találkoztunk. Természetesen szigorúan tejmentes!  

 
      

III. Pomázi Gyermekkönyv Fesztivál 

 

 

A büszkeségünk! Ami már kétszer volt, azt már joggal gondoljuk, hogy hagyomány, írtuk a 

tavalyi beszámolóban és 2024-ben már harmadszor is megtörtént a csoda! Legalább 220 

látogató érkezett el hozzánk azon a napon. 

 

A rendezvény előadói a magyar gyermekirodalom kiválóságai és a gyermekek kedvencei 

voltak.  

 

Külön öröm, hogy ha csak egy napra is, de „könyvesbolt” van Pomázon, amit egyébként 

sajnos Budapest közelsége és az online piac miatt már a város nem tud eltartani. Pedig az 

új könyv illatát, a válogatás örömét semmi sem pótolja. Fontos, hogy a gyerekek így is 

találkozzanak a nyomtatott könyvekkel és azok szerzőivel.   

Összegzésként hadd soroljam fel a szerzőket, akik a három év alatt megfordultak nálunk: 

 

I. Mechler Anna, Dániel András, Szegedi Katalin, Szalma Edit, Egressy Zoli. Dedikáltak 

még: Vadadi Adrienn, Tóth Eszter, Bódai Soós Judit, Tölgyesi Lívia 

II. Pásztohy Panka, Kádár Annamária, Tóth Kriszta-Kádár Eszter,  

III. M. Kácsor Zoltán, Kiss Judit Ágnes, Marék Veronika, Varró Dániel, Zseb(Zab)szalma 

Zenekar 

 

Az eseményről képeket és filmet is nézhetnek a PMHK honlapján, de pár képet ízelítőül 

elhelyezek itt is. 
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Varró Dániel és M. Kácsor Zoltán 

 

 
Alkotás közben 

 
Hazai terepen 
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 Marék Veronika 

 

 
Varró Dániel előadás közben 
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A hiánypótló könyvvásár 

 

 

 

Kiállítások 

Fekete István és Lázár Ervin kiállítás érkezett 2024-ben a könyvtárba. Mindkettő nagyon 

népszerű volt az óvodások és kisiskolások körében is. 

Mindkét kiállítás a Móra Kiadó jóvoltából indult vándorútra és mindkét kiállításhoz 

csomagoltak didaktikai eszközöket. Ezeket egészítettük ki, hogy minél inkább 

korosztályra tudjuk szabni a feladatokat. Színes élvezetes feladatok voltak a pedagógusok 

visszajelzései alapján. Mi pedig megfogadtuk, hogy amennyiben olyan kiállításnak adunk 

helyet, amely a gyerekek körében érdeklődésre tarthat számot, akkor mindig kicsit 

meghintjük „tündérporral”.  
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Egy különleges kiállítás is volt a könyvtárunkban, aminek nem tudhatjuk, hogy mennyi 

látogatója volt. Az adventi időszakban nemcsak lelkünket, hanem környezetüket is 

szeretjük feldíszíteni. Ebben az évben segítségünkre volt ebben egy helyi lakos Törökné 

Ani, aki évek óta készít gyönyörű papírcsodákat. Elképesztően aprólékos munkával a 

brüsszeli csipkére emlékeztető aprólékossággal vágta ki számunkra az ablakdíszeket, még 

megvilágítottuk az ablakokat és nagyon, de nagyon szép lett. Nehéz lesz túlszárnyalni. 
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Jogi témájú ismeretterjesztő előadás 

 

 
 

Kihasználunk minden lehetőséget, hogy minimalizáljuk kiadásainkat, így aztán előkerülnek a 

rokonok és barátok, hogy színesítsék a könyvtár életét. 
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Országos Könyvtári Napok 2024 

 

 

 
 

 

 
 

 
 

Reményi Erzsébet, a Pomázi Örökség Tájház vezetője elhozta hozzánk utazó kiállítását, amely Nikola 

Tesla életét és munkásságát mutatta be látványos kísérletekkel. 

Egy példa az együttműködésre. 
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Jótékonysági gyűjtés 

 
 

 

 

Sokszor láthattuk Pomázon, hogy a közösség képes összefogni a bajban egy emberért, egy 

közösségért egy jó ügyért. Rendszeresen gyűjt valaki ruhát, tűzifát vagy használati tárgyat 

egy-egy rászoruló családnak, embernek. 

Amikor egy véletlen találkozásnál szembesültem az Oltalom Karitatív Egyesület 

kilátástalan helyzetével, azonnal megfogalmazódott bennem a segíteni akarás. Kellett még 

pár nap, talán hét is, amíg belevágtunk az édesség gyűjtésébe. Azt hittem, hogy sokan 

megkérdezik majd, hogy miért nem alapvető élelmiszert gyűjtünk, ami logikus is lett 

volna, de ennek logisztikáját mi nem tudtuk volna megszervezni. Nincs nagyobb tárolási 

kapacitásunk, szervezést igényelt volna a szállítást és azt hiszem egy kicsit megcsapott 

minket a karácsony szelleme is, amit nehéz elképzelni édesség nélkül azoknak, akiknek ez 

természetes, akiknek ez megadatik.  

Álmunkban sem gondoltuk, hogy ilyen nagy számban támogatják ötletünket és ezzel több 

száz nélkülöző, hajléktalan, mélyszegénységben élő családnak jutott a fa alá (ha volt 

nekik) némi édesség, csokoládé, szaloncukor. Reméljük, ha csak egy pillanatra is mosolyt 

csaltunk arcukra. 

 

A 2025-ös évben is készülünk egy jótékonysági gyűjtésre, terveink szerint most 

kifejezetten pomázi gyermekek javára és nem feltétlenül édességet gyűjtenénk. 
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A képen Kozma Judittal, az Oltalom Karitatív Egyesület egyik segítőjével az adomány átadásának 

pillanatában. A pillanatot Kiss Ernő Zsolt örökítette meg 

 

 
 
 

 
Két kép az egyik helyszínről, ahol az adományból részesültek, 

 nincs kétségünk hogy jó helyre került… 
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Megérkezett a KLA postása, aki a Kalász Suli Általános Iskola 

"Mondj le egy csokiról" gyűjtésének egy részét átadta Zitának a Pomázi Könyvtár részére, ahonnan 

ma tovább haladnak a csokik az Oltalom Karitatív Egyesülethez. 

 

 

És milyen egy hétköznap? 

 

 

 

  
  

https://www.facebook.com/pomazikonyvtar?__cft__%5b0%5d=AZVSSlavkzyiR4DlZyiON2oUabiZbkESq2Ucn5QnMgfyGU-7bT2Mq-l-p6cjGB3KXZK4DGLIskH4HjrzpDUlylH5ZZuz8KHcfzYfR90bVMgeYK6QSjRI2cSjSj1alIQ9Xn7e6b8shuPh93xuvtwRQewb2u6kVr8KF-gqU8jBLxs3Pbl5tq4NY2XjNrTZYlXuCOI&__tn__=-%5dK*F
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Délelőttönként szorgos munka folyik, új könyvek állománya vonása, selejtezés, 

rendezgetés, folyóiratok érkeztetése, persze az olvasók kiszolgálása mindenekelőtt. 

Amióta az óvódások 3 éves kortól kötelező „beiskolázáson” estek át, délelőttönként csak a 

3 évnél kisebbekkel találkozunk, tudjuk mikor és melyik iskolában van tanítási szünet és 

sajnos azt is, hogy mikor rendel Korausz Etelka doktornő, mert elég gyakran kötnek ki 

nálunk a beteg gyermekekkel a meggondolatlan szülők. Csak, mert már otthon unatkozik 

a gyerek, mert sokan vannak a váróban és csak addig, amíg a nagyi sorban áll, mégiscsak 

jobb helyen van a könyvtárban… 

 

Délelőttönként fogadjuk az iskolás és óvodás csoportokat. És délután pedig, amint vége az 

iskolának, óvodának megindul az élet. A gyerekrészlegen sokszor nehéz ülőhelyet találni. 

Az egyik sarokban olvasnak a nagyobbak fülhallgatóval a fülükben, a heverőn a nagyi 

olvas egy mesét az unokáknak, Azt kell mondjam, hogy csöppet sincs csend. Kínos csend 

semmiképp, legfeljebb akkor, ha valami meglepő történik, mint a Hód látogatása. Akkor 

sem tart sokáig ez a csend, csak amíg meg nem barátkoznak a hóddal, aki elég gyakran 

ellátogat a rendezvényeinkre. Megnéz egy-egy diafilmet a gyerekekkel és már szalad is 

dolgára. 

 

e) Online felületek (honlap, közösségi média) 

 

2024-ban is igyekeztük kihasználni a rendelkezésünkre álló felületeket a tájékoztatásra, de 

ezen a területen van mit fejlődnünk.  

Valóban kívánatos lenne a sűrűbb megjelenés a Könyvtár részéről az online térben, de ez 

rengeteg időt von el tőlünk és azért azt nem szeretnénk, ha ez a tényleges könyvtári 

munkától vonná el az energiát. Nagy segítség számunkra, hogy a plakátok, szóróanyagok, 

esetleg filmek készítésében maximális segítséget kapunk a Művelődési ház részéről, 

különösen Kiss Ernő Zsolttól. Tudom, hogy neki sokkal kevesebb időbe kerül egy plakát 

elkészítése, mintha magunk szenvednénk vele és nem is lenne olyan profi munka.  
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7. Minőségirányítás 

 

 

 

a) Használói elégedettségmérés 

 

Szóban rengeteg pozitív megnyilvánulást kapunk mind az új könyvtári berendezést, 

mind a könyvtári állományt illetően. Külön dicsérnek minket, amiért odafigyelünk a 

kortárs magyar és nemzetközi irodalomra. 

 

A 2024-es évben egy 10 kérdéskörből álló elégedettségi mérést végeztünk olvasóink 

körében. Nem online, mert azt szerettük volna, ha munkánkat azok értékelik, akik azt 

valamilyen szinten ismerik. A mai világban az online térben arc nélküli megmondó 

emberek szívesen és meggondolatlanul alkotnak véleményt olyan dolgokról, amivel 

nem is találkoznak. Ezt szerettük volna elkerülni. A beszámoló végére mellékletként 

csatolom a kérdőív válaszainak összesítését. 

 

b) Önértékelés 

 

A beszámoló készítésekor és minden körülmény megváltozásakor önértékelést is 

végeztünk, hogy a következő munkaperiódusba felkészültebben kezdjünk bele. Ezzel 

összefüggésben kiemelendők a következők: 

 

 bármilyen észrevétel érkezik hozzánk szóban vagy írásban, legyen az pozitív 

(szerencsére ebből van több) vagy negatív, minden alkalommal átbeszéljük 

kollégáimmal és igyekszünk a javaslatokat megfontolni, esetleg be is építjük 

 aktívabbak vagyunk a Facebook oldalon, a honlapon a frissítések gyorsabbak, 

 a Művelődési Házzal közös honlapunk karbantartása már házon belül történik, 

így azonnal elkérjük a helyet, ahol az olvasó eltérő információs adatot talál, ha 

nem kizárólag kifogásról van szó (ebből kifolyólag elenyésző az olyan jellegű 

kritika, hogy a „neten nem ez a nyitvatartás szerepel”). 

 

c) Megyei hatáskörű városi könyvtár segítő szerepe a minőségirányítás előkészítésében 

 

Bármilyen szakmai probléma merül fel, minden esetben bátran fordulhatunk a megyei 

könyvtár könyvtáraknak fenntartott szakmai osztályához, minden esetben segítenek 

minket. 

 

 

 

8. Tudományos kutatás és kiadványok 

 

 

Könyvtárunk a 202. évben nem vett részt tudományos kutatásban és nem adott ki 

semmilyen kiadványt.  
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9. Partnerségi együttműködés 

 

 

 

Integrált könyvtár vagyunk, jó viszonyban a Művelődési Házzal. Kihasználjuk a közös 

életünk minden előnyét, mindenki azzal foglalkozhat, amihez ért – a Könyvtár az 

olvasókkal és igényeik kiszolgálásával, a Művelődési Ház pedig a kulturális műsorok 

szervezésével (a Könyvtár olvasóinak is). 

 

Jó a kapcsolat a helyi általános és középiskolákkal, megkeresésükre szívesen alakítjuk 

„kötelezős” sarkunkat, könyvtári órát, foglalkozást tartunk előre egyeztetett témákban 

(pl. digitális kompetenciákon alapuló könyvtári óra, ünnepkörökhöz fűződő 

foglalkozások, könyvtári tájékozódási óra, betűrend stb.). 

 

A Pomázi Művelődési Ház és Könyvtár fogadja a helyi, környékbeli, de akár más 

települések középiskoláinak diákjait az érettségi feltételeihez kötődő önkéntes 

közösségi szolgálat teljesítéséhez. Igyekszünk úgy szervezni a munkájukat, hogy 

belelássanak egy művelődési ház életének mindennapjaiba, elősegítve a továbbtanulás 

nehéz döntését is.  

 

 

 

10. PR/marketing/kommunikáció eredményei 

 

 

 

a) A könyvtár megjelenése médiumokban 

 

Bármennyire is távol áll tőlünk a szereplés, igyekszünk beszámolni az életünkről és 

tájékoztatni olvasóinkat a könyvtár eseményeiről: 

 

 az év során a helyi TV-ben, újságban, Facebookon és az új honlapunkon 

egyaránt többször jelentünk meg az előző évekhez képest, 

 bár ez rengeteg időt jelent, dokumentáljuk eseményeinket és minden változást 

igyekeztünk minden csatornán eljuttatni az olvasók és a leendő olvasók felé. 

 folytattuk az elmúlt évben is a könyvajánlók megjelentetését a könyvtár 

Facebook-oldalán  

 nagyon sikeres volt a Könyvtár gyűjtése az Oltalom Karitatív Szervezet 

részére, amivel kapcsolatban több fórumon is köszönetet mondtak a 

munkánkért 

 

b) Lépések az intézményről alkotott kép pozitív formálásához (pl. arculat, kommunikáció) 

 

Saját online TV-je lett a Művelődési Háznak, így első kézből tájékoztathatunk a 

leendő és lezajlott eseményekről. 

 

Saját kabalája van az intézménynek, akinek megjelenését a gyerekprogramokon 

mindig nagy öröm fogadja. 
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Az év végén az adventi vásáron, egy helyi kézművessel, Koczó-Herpai Judittal 

folytatott beszélgetés eredménye lett, hogy kiváló minőségben elkészítette a 

kabalaállatunknak, a Hódnak a plüss változatát 3 méretben, fiú és lány változatban. 

Már valóban csak napok kérdése, hogy a Hódocskánkat, amely nagyon népszerű a 

rendezvényeinken, haza is vihessék a gyerekek. Valóban kedves, szerethető figura lett. 

Jelenleg a Könyvtárban megtekinthető. 

 

 

 

11. Összefoglaló a vármegyei hatókörű városi könyvtár által 

 

 

 

a) A vármegye területén működő könyvtárak együttműködésének szervezésével kapcsolatos 

tevékenységének gyakorolt hatásairól 

 

A könyvtárak együttműködése lehetőséget teremt arra, hogy tudjunk egymás 

munkájáról, a könyvtárak bizonyos kérdésekben született döntéseiről. 

 

Ugyancsak hasznos megismerni más kollégák jó gyakorlatát a könyvtári munka 

különböző területén. 

 

b) A könyvtár tevékenységét segítő, 2024-ben nyújtott szolgáltatások 

 

A vármegyei hatókörű városi könyvtár rendelkezésére áll az év elején esedékes 

statisztika, beszámoló és munkatervvel kapcsolatos bármilyen kérdés 

megválaszolásában. 

 

Az online értekezletek, amelyeket az igazgató úr tartott, rendkívül informatívak, 

nagyon hasznosak voltak, kellő gyakorisággal és aktuális témával kerültek 

megtartásra. De egy évben egyszer legalább szívesen „találkozunk” személyesen is a 

kollégákkal. 

 

Rendkívül érdekes és inspiráló volt részt venni a Megyei Könyvtárban a helytörténeti 

gyűjtemény digitalizált változatának átadásán, amelyen sok fontos ember megjelent, 

de szomorú volt hallgatni, hogy csak az átadása volt ilyen népszerű, mert a Megyei 

Könyvtár nem kapott hozzá segítséget, saját erőből, saját anyagi forrásaik 

átcsoportosításával, rengeteg társadalmi munkával sikerült létrehozni. Többször 

hangsúlyozták, hogy segítséget kaptak helyi lakosoktól, önkéntesektől. Sajnálatos, 

hogy nem kaptak támogatást ehhez a munkához. 

 

c) A települési könyvtár fejlesztésével kapcsolatosan végzett koordináció keretében 

fenntartónak megtett javaslatokról 

 

A beszámolók és munkatervek alapján a fenntartónak megküldött értékelések, 

javaslatok minden bizonnyal hozzájárulnak ahhoz, hogy a munkáltató átlássa a 

könyvtárban zajló tevékenységet. 

 

Munkánk értékelése és értékes javaslatok segítik a fenntartót megalapozott döntések 

meghozatalában munkánkat illetően és fejlesztések szükségessége tekintetében is. 
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12. Az energiaválság okozta változásokról 

 

 

 

a) Hogyan befolyásolta a könyvtári szolgáltatásokat és az intézmény nyitvatartását az 

energiaárak megnövekedése a 2024-es évben? 

 

Ismereteim szerint a város vezetése felméri a lehetőségeket az energiagazdálkodás 

területén minden intézményében, feltehetően készülnek tervek az egyes intézmények 

korszerűsítésére. Ennek már látható nyomai vannak. Pl. a helyi Tűzoltóság épületének 

szigetelése megkezdődött. Bizonyára a Művelődési Ház is sorra kerül előbb vagy 

utóbb, hiszen ez érdeke mindenkinek. 

 

Mindent megteszünk, hogy felesleges energiapazarlás ne legyen.  

Csak remélni merjük, hogy az intézmény működését nem fogja korlátozni a 

megnövekedett rezsiszámla. 

 

 

b) Az egyes kulturális intézmények működését érintő veszélyhelyzeti szabályokról szóló 

469/2022. (XI. 21.) Korm. rendelet rendelkezéseivel összhangban milyen fenntartói és 

intézményi intézkedések történtek a könyvtár szakmai működésére vonatkozóan? 

 

A fenntartó is áttekinti és elemzi az épület energiaszükségletét, azt, hogy milyen 

módon tudunk a legkisebb befektetéssel a leghatékonyabban üzemelni, javaslatot 

tettek a 25 %-os energiamegtakarítás elérésére. Ellenőrizték a fűtésrendszert, állítottak 

a kazán fűtési vizének hőfokán, előtérbe került a radiátorokon lévő hőfokszabályozók 

átgondolt és hatékony használata. 

 

Jobban odafigyelünk a fűtés-szellőztetés egyensúlyára, csak akkor emeljük meg a 

hátsó terem hőmérsékletét, ha tudjuk, hogy gyermekprogram lesz. 

 

*** 

 

Munkánkkal továbbra is Pomáz városának közösségét szolgáltuk és szolgáljuk az elkövetkező 

időben is, hozzájárulva a város kulturális életének pezsgéséhez. 

 

Szeretnénk, ha Pomázon kétféle polgár élne: aki már a jár a Könyvtárba és az, aki fog járni. 

 

 

Pomáz, 2025.  02. 10. 

 

Benkovics Zita 

könyvtárvezető 

 
Mellékletek:  Elégedettségi kérdőív és annak értékelése 

 

 

 

 



32 
 

Elégedettségi kérdőív – válaszok – 2024. december 

 

1. Milyen rendszerességgel jár ebbe a könyvtárba? 

 

(Csak egy választ jelöljön!) 

 

1 - most vagyok itt először      0 

2 - hetente többször      1   

3 - hetenként egyszer      3 

4 - havonta kétszer    11 

5 - havonta    23 

6 - negyedévenként      0 

7 - félévenként       0 

8 - ritkábban       0 

 

 

2. Látogat-e más könyvtárakat is? 

 

1 - igen       10     

2 - nem       28 

 

 

3. Ha más könyvtárakat is látogat, mi indokolja ezt? 

(Több válasz is megjelölhető!) 

 

1 - máshol nagyobb a választék, szélesebb a kínálat 2 

2 - speciális igényeim vannak (tanulok, kutatómunkát végzek) 2 

3 - máshol van az iskolám (munkahelyem), mint a lakásom 5 

4 - különböző könyvtárak jól kiegészítik egymást 2 

5 - egy könyvtárból kevés dokumentumot lehet egyszerre kölcsönözni 0 

  + ahol nyaralok, évi 5 hónap        1 

 

 

4. Szokott-e segítséget kérni a könyvtárostól? 

(Csak egy választ jelöljön!) 

 

1 - rendszeresen              10 

2 - alkalmanként             27 

3 - ritkán vagy soha         1 
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5. Milyen fajta könyveket olvas leggyakrabban? 

(Kérjük, ötnél több választ ne adjon!) 

 

 

1 - klasszikus és modern irodalom    24  

2 - ismeretterjesztő irodalom                  8 

3 - krimik                                          19 

4 - történelmi regények                             12  

5 - tudományos fantasztikus könyvek     6 

6 - szerelmi történet, lányregény                    16 

7 - tankönyvek                                          10 

8 - nyelvkönyvek, idegen nyelvű könyvek                            1 

9 - kötelező szépirodalom                  3 

10 - útleírások, útikalauzok                  4 

11 - szakkönyvek                                            4 

 

6. Mennyire elégedett könyvtárunk szolgáltatásaival?  

(Kérjük a megfelelő osztályzatot soronként megjelölni!) 

 Nagyon 

elégedetlen 

Elégedetle

n 

Közepesen 

elégedett 

Elégedett Nagyon 

elégedett 

Válaszad

ók száma 

Átlag 

Szépirodalmi könyvek kínálata 2 0 1 12 12 27 4,07 

Ismeretközlő könyvek kínálata 0 0 1 6 10 17 4,52 

Újságok, folyóiratok 

választéka 

0 0 1 6 10 17 4,52 

 CD választéka 0 0 2 1 6 9 4,44 

Olvasóterem, kézikönyvtár 1 0 0 4 15 20 4,6 

Könyvtárközi kölcsönzés 2 0 0 4 18 24 4,5 

Katalógus 1 0 2 4 15 22 4,45 

A könyvek elhelyezése 2 0 0 12 13 27 4,25 

A könyvtár belső környezet, 

berendezése 

2 0 0 13 22 37 4,43 

Tájékoztató, eligazító feliratok 2 0 0 10 19 31 4,41 

Nyitvatartási idő 2 0 2 11 23 38 4,39 

Várakozási idő 2 0 2 10 24 38 4,42 

A könyvtárosok 

segítőkészsége 

2 0 2 7 24 35 4,45 

A könyvtárosok 

felkészültsége, szaktudása 

2 0 0 4 32 38 4,68 

Számítógépes szolgáltatások 0 0 1 2 8 11 4,63 

Technikai eszközök 0 0 1 3 5 9 4,44 

Kiállítások, rendezvények 0 0 0 7 18 25 4,72 

A könyvtár elhelyezkedése, 

megközelíthetősége 
2 0 0 1 35 38 4,34 

A könyvtár hangulata, légköre 2 0 0 7 27 36 4,58 

A könyvtár tisztasága, 

rendezettsége 

2 0 0 4 30 36 4,66 
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7. Mi a legjellemzőbb erre a könyvtárra? 

(Csak egy választ jelöljön!) 

1 – segítőkész   37  

2 - távolságtartó     0 

3 - anyagias     0 

 

8. Az Ön életkora: 

1 - 14-18 éves        0   

2 - 19-25 éves         1 

3 - 26-35 éves         2 

4 - 36-45 éves       11 

5 - 46-55 éves         7 

6 - 56-65 éves         3 

7 - 65 évesnél idősebb      12 

 

9. Neme: 

1 - férfi            6 

2 - nő          11 

 

10. Legmagasabb iskolai végzettsége: 

1 - általános iskola        0   

2 - szakmunkásképző, szakiskola         1 

3 - középiskola         8 

4 - főiskola, egyetem       28 
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Az elégedettségi kérdőív értékelése 
 

A kérdőív kitöltésének körülményei 

 

A kérdőív kitöltésére 2024. november 27-én hívtuk fel a figyelmet, a Facebookon és 

természetesen a könyvtár belső tereiben is kitettük. Nem kívántuk online meghirdetni, mert 

manapság igencsak gyakori szokás, hogy olyanról mondjunk véleményt, amiről nincs is 

gyakorlati ismeretünk. Mi sem szerettük volna, ha olyan emberek mondanak véleményt a 

könyvtárról és az itt folyó munkáról, akik nem is jönnek be a könyvtárba. 

 

Számadatok a kitöltőkről 

 

Ebben az időszakban 2024. november 27 és december 19. 684 személyes használat volt a 

könyvtárban, ebből 315 14 év alatti olvasó, még pontosabban 366 különböző személy, amiből 

176 a 14 év alatti. Tehát 190 14 év feletti fordult meg a könyvtárban (van, aki többször). 

Tehát a 190 főből 38-an vállalták a kérdőív kitöltését. Van, aki az egészet, van, aki csak egy 

részét töltötte ki. 

 

A kitöltés teljesen önkéntes és anonim volt.  

A 38 kérdőívből kettő volt, amely rendkívül negatív volt, konzekvensen és a 

kontrollkérdésnél egész mást írt be, feltételezhetően a feladatot nem értelmezte jól, de ilyen az 

élet. Természetesen az eredménybe beleszámoltuk. 

 

Összesen 38 fő vállalta, hogy anonim módon kitölti a kérdőívet vagy annak néhány kérdését. 

Ez a 20%-a a hozzánk betérőknek. 

 

Az olvasók szokásairól 

 

Olvasóink 2/3-a havi rendszerességgel veszi igénybe a szolgáltatásainkat. 

 

Az olvasók kb. 1/3-a más könyvtárat is látogat, döntően azért, mert településen kívül van a 

munkája, iskolája.  

Az olvasóink 1/3-a rendszeresen szokott „segítséget” kérni a könyvtárosoktól, 2/3-a 

alkalmanként. 

 

Milyen fajta irodalmat kölcsönöznek? 

 

Az olvasóink által leggyakrabban kölcsönzött könyvet a klasszikus és modern irodalom 

területéről vannak, népszerűek még a krimik, történelmi regények, szerelmi történetek, de 

akadt, aki az ismeretterjesztő irodalmat jelölték meg. Ez nekünk azért fontos, mert a 

beszerzésnél kb. ezt az arányt tartjuk a felnőtt irodalom válogatásánál. Elég sokan jelölték 

meg a tankönyveket is, ami csak azért furcsa kicsit, mert klasszikus tankönyveket nem 

tartunk, feltehetőleg a kötelező irodalmat, esetleg szótárakat sorolják ide.  

 

Nagyon örülünk, hogy a könyvtárunkat kivétel nélkül mindannyian segítőkész jelzővel 

illették.  
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A kitöltőkről… 

 

A kitöltők életkora163-a a 36-45 éves korosztályból a másik 1/3-a a 65 évnél idősebb 

korosztályból került ki. És a válaszadók, akik hajlandóak voltak a nemüket megjelölni 2/3 nő. 

De csak a válaszadók durván fele válaszolt erre a kérdésre.  

 

37 fő jelölte meg legmagasabb iskolai végzettségét, 28 fő főiskola, egyetemi végzettség, 8 fő 

középiskola és egy fő szakiskolai végzettséget jelölt meg.  

 

A nemre, iskolai végzettségre, munkahelyre, szakmára vonatkozó adatok már szenzitív 

adatoknak számítanak és nem kötelező részei a már a beiratkozásnak. 

 

Szolgáltatások értékelése  

 

Utoljára hagytam a könyvtár szolgáltatásainak értékelését. Ennél a kérdésnél az iskolából jól 

ismert értékelést kínáltuk az olvasóinknak. És minden kérdésnél az értékelés eredménye 

meghaladta a (4) osztályzatot elégedett osztályzat. Mondhatnám, hogy elégedettek lehetünk, 

de természetesen nem vagyunk, mert akkor már nem tudnánk fejlődni.  

 

 

 
 
 
 
 

 



 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

BESZÁMOLÓ 

(Tájház) 

2024 
 

 

 

 

 

39/2025. (II.27.) sz. önkormányzati hazározat 3. melléklete



Bevezető 

 

A tájház élete az elmúlt évben gazdag volt programokban. Újabb időszaki kiállításokat 

nyitottunk meg a két állandó kiállításunk mellett, melyeket adott időintervallumban lehetett 

látogatni. Főként óvodai és iskolai csoportok látogattak el ezekre a programokra. Fontos 

szempont volt az is, hogy többféle réteget érjünk el, ezért más-más jellegű programokat 

szerveztünk. Voltak családi rendezvények, megemlékeztünk a pomázi Holokauszt 

áldozatairól, voltak andragógiai foglalkozásaink és múzeumpedagógiai rendezvények. 

Az idei évben új volt, hogy volt kihelyezett programunk. Így részt vettünk a Skanzen egyik 

rendezvényén, és a Bőröndmúzeummal ellátogattunk más településekre is. 

Fontos adat, hogy tavaly mennyi program volt a tájházban, azok milyen jellegűek és milyen 

látogatottságúak voltak, hiszen ez számszerűsíti az ott végzett munkát.  

A tájház múzeumi besorolású, ezért minden év elején az adatokat kötelező jelleggel 

szolgáltatni kell a Kulturális Statisztika Adatgyűjtő Rendszer felé. Nemrégiben ez a folyamat 

lezárult és elkészült a tájház 2024-es Kulturális Statisztikai adatszolgáltatása. Itt összegeznem 

kellett a 2024-es év programjait, önkénteseit, látogatószámát, csoport foglalkozásokat és 

mellette még sok egyéb adatot. 

Most ezek közül néhány fontosabb adatot kiemelek: 

 

 

2024-es statisztikai adatok a múzeum működéséről: 

  

Óvodai látogatások 

Múzeumpedagógiai foglalkozások száma: 18 alkalom 

Résztvevők száma: 384 fő 

 

Iskolai látogatások 

Múzeumpedagógiai foglalkozások száma: 51 alkalom 

Résztvevők száma: 1079 fő 

 

Családi programok 

Programok száma: 6 alkalom 

Résztvevők száma: 639 fő 

 

Inkluzív program időseknek 

Foglalkozások száma: 6 alkalom 

Résztvevők száma: 43 fő 

 

Múzeumandragógia foglalkozások 

Bútorfestő szakköri alkalmak száma: 24 alkalom 

Résztvevők száma: 125 fő 

 

Tudásközvetítő programok 



Foglalkozások száma: 13 alkalom 

Résztvevők száma: 168 fő 

 

Közösségépítő programok kisebbségeknek, nemzetiségeknek 

Programok száma: 4 alkalom 

Résztvevők száma: 153 fő 

 

Hagyományos tárlatvezetés az állandó kiállításokban 

Tárlatvezetés száma: 3 alkalom 

Résztvevők száma: 7 fő 

 

Önkéntes segítők  

Száma: 25 fő 

 

Kiállítási adatok 

Állandó kiállítások száma: 2 enteriőr 

Időszaki kiállítások száma: 4  

Virtuális kiállítás: 1 

Időszaki kiállítás külső helyszínen: 3 

 

Összesített adatok 

Összes rendezvény száma: 144 alkalom 

Összes látogató: 2598 fő 

 

A fent összesített adatok alapján elmondható, hogy ez a látogatói szám továbbra is 

kiemelkedő a magyarországi tájházak viszonylatában. Ez a siker annak köszönhető, hogy 

évente több olyan program van a tájházban, amire vissza tudnak térni a látogatók. 

 

Tervezés, statisztika, beszámoló 

 

Az év első részében több adminisztrációs feladat van, amiket el kell látni. A statisztikai 

adatszolgáltatás főbb mutatóiról már fentebb írtam. A múzeumnak minden évben január 31-ig 

kell elvégeznie az adatszolgáltatást. A statisztika adatlap nagyon részletes és sok mindenre 

kiterjed és az előző évi adatokat kell hozzá szolgáltatni. A pontos kitöltéséhez a 2023-ban 

történt eseményeket végig vezettem.  

A másik fontos feladat volt az éves munkaterv elkészítése, mely a 2024-es évre vonatkozott. 

A tervet felelősséggel kellett készíteni, hisz az egész évi működést meghatározta. Ehhez előre 

fel kellet térképezni, hogy egy-egy időszaki kiállítás valóban megvalósítható-e. Fel kellett 

mérni, hogy van-e megfelelő háttéranyag hozzá és viszonylag kicsi költségvetéssel 

megvalósítható-e. Azt is figyelembe kell venni, hogy felkelti-e az érdeklődést. Ugyanakkor 

vannak olyan programok, melyeknél nem szempont az, hogy mennyi érdeklődött vonz be, 

mert olyan mondanivalót hordoz, ami miatt fontos a megtartása. Ilyen volt például a múlt 

évben a pomázi holokausztról való megemlékezés. 



A harmadik nagyobb adminisztrációs feladat az év első részében a beszámoló készítése. A 

beszámolóban a 2023-as év megvalósult programjai, eseményei kerültek megfogalmazásra. A 

beszámolóban összegeztem az egész évi munkát és ezzel igyekeztem megmutatni azt, hogy 

mi minden történt a tájházban.  

Az éves munkaterv és a beszámoló is a testület elé került és jóváhagyást kapott.  

 

 

Partneri együttműködések 

 

Közintézmények 

Az elmúlt három évben jó viszony alakult ki a helyi iskolákkal és óvodákkal. Ők alkotják a 

tájház legnagyobb látogatói körét. A múlt évben három időszaki kiállításhoz kapcsolódó 

múzeumpedagógiai foglalkozás várta a gyerekeket. Ezekre mind a három helyi iskolából, 

óvodákból és magánóvodákból is sokan érkeztek. Egy-egy foglalkozás végén a pedagógusok 

sokszor érdeklődtek a következő program felől, ami pozitív visszajelzés arra, hogy jó volt a 

foglalkozás és érdemes a következőre is eljönni. Ez is mutatja, hogy megújuló időszaki 

kiállításaink múzeumpedagógiai foglalkozásokkal összekötve egy jó koncepció. Itt játszva, 

szórakozva tanulnak a gyerekek, miközben magyar- és nemzetiségi hagyományokkal vagy 

helytörténeti ismeretekkel is gazdagodnak. 

A helyi érdeklődésen túl a múlt évben Csobánkáról, Budakalászról és Budapestről is több 

csoport érkezett a tájház foglalkozásaira. Többször kapunk visszajelzést arra, hogy 

szájhagyomány útján terjed a tájházi programok híre, és így már a környékről is vonzza a 

látogatókat. 

 

Pomáz Barátai Társaság /PBT/ 

Az elmúlt évben tovább folytatódott a szoros együttműködés a PBT-vel. Két közös 

kiállításunk volt, aminek a szakmai hátterét a PBT adta.  Az általuk képviselt tudás segített 

abban, hogy ezeket a helytörténeti eseményekhez kapcsolódó kiállításokat meg tudjuk 

rendezni.  

Így került sor a zsidó holokauszt megemlékezésére, ahol a “Pomázi címerfa levágott ága” 

című kiállítással az elhurcolt pomázi zsidókra gondoltunk. A kiállítás finisszázsa egy városi 

séta volt.  

A másik kiállítás a “Lovagok, szerzetesek, mesterek a Pilisben” kiállítás volt, ami a környék 

középkori életét mutatta be.  A társaság tagjai közül szeretném kiemelni Dr. Siklódi Csillát, 

aki az évben több mindenben támogatólag ott volt a tájházi munkában. Férjével, Dr. 

Laszkovszky Józseffel álmodták meg a “Lovagok, szerzetesek, mesterek a Pilisben” című 

kiállítást. 

Nagy segítség az is, hogy nagyobb rendezvényeknél a tárlat vezetéseket Ozorai Magdolna és 

Nagy Géza vállalta. Ők a Helyi Értéktár gazdáiként is sokat segítettek szakmailag a tájházi 

munkában. 

 

 

 



Magyarországi Tájházszövetség 

A pomázi tájház 2021. óta tagja a szövetségnek. A Tájházszövetség szívén viseli a 

magyarországi és a határon túli tájházak életét. Szakmai kérdésekben bátran tudok én is 

hozzájuk fordulni és mindig készségesek, segítőkészek.  

A múlt évben több térségi és egy országos tájháztalálkozót tartottak. A konferenciák egyrészt 

kapcsolati tőkét adnak azáltal, hogy más tájházak munkatársaival és munkájával is meg lehet 

ismerkedni, másrészt szakmailag fejlesztenek, inspirálnak.  

 

Német Nemzetiségi Kulturális Egyesület 

Az egyesülettel jó szomszédok vagyunk, és több mindenben össze kapcsolódott tavaly is a 

tevékenységünk. Az egyik, hogy a tájház sváb részének ápolása számukra is elhívás. A másik, 

hogy többször kértem tőlük, hogy használhassam a kertjüket a programjainkhoz. Jó időben 

ugyanis nagyon jól jön, hogy a gyerekekkel egy nagyobb füves részt is tudunk használni. A 

kinti kert használata lehetőséget ad olyan játékokra is, ahol mozogni, szaladgálni tudnak a 

gyerekek. A Húsvéti tájháznál a gyerekek a tojásgurítást és a locsoló szokásokat a kertben 

játszották el. A Gyermekfelügyeleti táboroknál is segítség volt a kert. Sokszor érkeznek húsz 

fő feletti csoportok, ekkora csoportot egyszerre a tájház belső terében csak egy 15-20 perces 

foglalkozásra lehet bevinni, ezért szükséges a külső terek használata. 

Harmadjára kerül megrendezésre a közös szervezésű programunk a Dunakanyar Nemzetiségi 

Fesztivál, melyhez kapcsolódott a tájház Tesz-vesz faluja. Erről részletesebben a programok 

bemutatásánál írok.  

 

Igazioliva 

A közös udvarban a tájház másik szomszédja az Oliva üzlet. Velük is sikerült jó kapcsolatot 

kiépíteni az elmúlt időszakban. Sokszor kapok segítséget, ha egy létra vagy valamilyen kerti 

eszköz kell. A tájház Tesz-vesz falujában pedig a kiállításhoz kapcsolódóan elkészítették a 

“Lovagok eledelét”, amiből ingyen kaphattak a látogatók.  

Összehangoljuk a két épület húsvéti és a karácsonyi dekorációját. Így a két épület 

egységesebb képet ad a főutcán, és szemlélteti, hogy eredetileg egy portához tartoztak.   

 

Civil Ház 

Szerencsés helyzetben vagyok, mert a harmadik szomszéddal is jó a viszonyban vagyok. 

Mivel a tájházban nincs víz, ezért használhatjuk a Civil Ház vizesblokkját. A nagytermet is 

igénybe tudjuk venni, csak előre egyeztetni kell. Ez főleg akkor fontos, ha esetleg kinti 

programot szerveztünk, de esik az eső. Ilyenkor benti foglalkozást tudunk tartani.  

A Karácsonyi tájház kézműves foglalkozásait a Civil Ház nagytermében tudtam megtartani.   

 

 

 

 

 

 

 



Szakmai önállóság 

 

A Pomázi Örökség Tájház a Pomázi Művelődési Ház és Könyvtár alá tartozik, ugyanakkor 

önálló szakmaisággal rendelkezik. Szerencsés ez a helyzet, hisz ez lehetőséget ad a kreatív 

gondolkodásra, munkára. Ugyanakkor egy-egy program megvalósításában a Művelődési Ház 

csapata besegít és ez fordítva is igaz. Azt gondolom, hogy ez a kölcsönös segítség és 

együttműködés nagyon sokat ad a tájházi munkák sikereihez.  

 

Bevételek  

 

2021. őszén vállaltam el a tájház vezetését. Abban az évben 2.400 Ft-os bevétele volt a 

tájháznak. A következő évben ez az összeg már elérte a 100.000 forintot.  

Az elmúlt évben a múzeumpedagógiai foglalkozások adták a tájház bevételét. Az alkalmak 

ára 500 Ft/ fő volt, és a pedagógusoktól nem kértünk pénzt.  

A jegyárakból származó bevétel: 743.000 Ft 

 

Infrastruktúra 

 

A tájház egy eredeti parasztház, ami kiállítótérként működik. Az öt helyiség közül kettő-

kettőben a sváb és a szerb enteriőr van berendezve, egyben pedig a helytörténeti rész. Nincs 

saját mosdója és foglalkoztató terme a parasztháznak, illetve csak egy kicsi hátsó udvarral 

rendelkezik. A mosdót a Civil Ház biztosítja, illetve egyeztetés esetén rezsiért a 

foglalkozásokhoz el lehet kérni a házat. Emiatt viszont nem lehet saját eszközökkel 

berendezni a termet, csak a foglalkozások ideje alatt tudom ott tárolni a dolgokat. A 

programokat úgy szervezem, hogy ezeket az adottságokat figyelembe veszem.  

A házban internet nincs. Jelenleg ez még nem jelent problémát.  

 

Karbantartás 

 

A ház alapvetően karban van tartva, ez köszönhető a korábbi felújításnak és annak, hogy 

használatban van. Rendszeresen szellőztetünk, ezzel biztosítjuk, hogy a nedvesség el tudja 

hagyni a házat és ne okozzon problémákat. Télen alacsony temperáló fűtéssel óvjuk a falakat 

és a műtárgyakat. 

A falak meszelve vannak, melyet saját kezűleg és önkéntesek segítségével oldottunk meg. A 

ház fala körül kavicságy van terítve, ami védi a külső falakat a nedvesedéstől. 

Azonban vannak olyan problémák, amelyek már komolyabb szakértelmű beavatkozást 

igényelnek és egyszerű karbantartással nem lehet orvosolni.  

A ház nyílászáróinak külső állapota jelentősen megromlott. Ezek megmentése mondhatni, 

hogy az utolsó stádiumba jutott. Farestaurátor elkészítette a szakvéleményt, amely alapján a 

javítást el lehet végezni. Sajnos már több olyan rész is van, ami nem menthető meg és 

szükséges a részleges csere. Ezért is fontos, hogy minél előbb el lehessen végezni a felújítást 

és ne kerüljenek további részek végleges veszélybe, enyészetbe. 



A másik fontos a tető szerkezetének és héjazatának a javítása. A régi cserepek időnként 

eltörnek, ezért többször is ellenőrizzük a padláson, hogy nincs-e a héjazaton sérülés, ahol 

beázás történhet. Emellett a héjazat szomszéd felőli oldalán óriási résekkel van tele, 

valószínűleg a korábbi hiányos szakmunka miatt. Ezen a részen havazáskor, verődő esőnél 

nincs biztosítva a megfelelő zárás és a szél is könnyen kikezdheti. Szükséges a tetőszerkezet 

megóvásához a faanyagvédelem elvégzése, azért, hogy a szerkezet ne károsodjon a rovarok 

vagy egyéb károkozók által. 

A nyílászárók és a tető javításához a tavalyi évben pályázatot adtunk be, aminek az 

eredményét még nem közölték. 

 

 

Gyűjteményi információk, állományvédelem  

  

Pomáz múltját több nemzetiség kultúrája határozza meg. A tájházban ezek közül a szerb és a 

sváb nemzetiség kapott otthont és állandó kiállítást. Emellett van egy Helytörténeti 

kiállításunk is, ami akkor tekinthető meg, ha nincs időszaki kiállítás. 

 

A sváb gyűjtemény 

A gyűjtemény 1981-től datálható. Helyi német nemzetiségiek hozták létre azt az anyagot, 

amelyet ma is láthatnak a kiállítótérben a látogatók. A német rész tárgyai a ház első részében 

helyezkednek el. A vendégek belépve a tájházba a sváb konyhába érkeznek meg. A 

berendezett konyha büszkesége a gyönyörű sparhelt, ami még melegvizet is tudott egykor 

készíteni. A konyhában jellegzetes konyhai használati tárgyak és bútorok vannak. A 

konyhából jobbra nyílik a tisztaszoba, ami szintén a sváb berendezésnek ad helyet. Itt két ágy, 

komód, bölcső, asztal, székekkel és egy mosdószekrény található. A berendezett szobában 

elengedtethetetlen az ágyak feletti szentképek és a szépen hímzett párnák. Egy viselet is ki 

van állítva a szobában, ami jól bemutatja a svábok egyszerű, hivalkodástól mentes öltözékét. 

A berendezett sváb enteriőr kora a XX. század elejére tehető. A sváb részben lévő tárgyak a 

Német Nemzetiségi Önkormányzat tulajdona. 

 

A szerb gyűjtemény 

A jelenlegi gyűjtemény nagy részét Nyári Károly adományozta 1986-ban a falunak. A szerb 

rész a hátsó részben kapott helyet és szintén egy konyhából és egy szobából áll. Itt élhetett 

valamelyik házas gyermek. Az egyszerűbb körülményekről árulkodik a füstös konyha, mivel 

itt egy szabadkéményes kemence található. A konyhában a falon ott lóg a jellegzetes kojivo 

tál. A kojivot ünnepekre és a vasárnapi misére készítették. A berendezett szobában ágy, 

sublót, asztal sarokpaddal található. A szentképek itt a keleti falon helyezkednek el Bizáncra 

emlékezve. A tükör és a szentképek keretein kézzel szőtt finom vászon törölköző díszeleg. Az 

enteriőr a XIX. század végére datálható. 

  

 

 

 



Helytörténeti gyűjtemény   

A Pomáz Barátai Társaság egy több évtizede működő csoport. Közöttük vannak történészek, 

régészek és más Pomáz értékeit fontosnak tartó emberek. Ennek a társaságnak a tagjai 

készítik a Helyi Értéktárat is. Az általuk összegyűjtött iratok, levelek, dokumentumok, 

fényképek a Pomáz múltját örökítik meg. Vannak még régészeti leletek is, amik egészen a 

régmúltba kalauzolnak minket. Ha a sváb konyhából a balra lévő lakószobába térünk be, 

akkor ezeknek az emlékekkel találkozunk. Az itt lévő tárgyak széles kortörténetet mutatnak 

be, hisz az ókortól egészen az 1960-as évekig datálhatóak. Ezeket a tárgyakat szintén csak 

kiállításra kapta meg a múzeum, mert a Pomáz Barátai Társaság tulajdonában vannak. Mivel 

a tájházhoz nem tartoznak egyéb helyek és nincs foglalkoztató terme, ezért ezt a termet két 

funkciósan használjuk. Itt tudjuk az időszaki kiállításokat is megtartani.  

 

A tájházban kiállított tárgyak két csoportja 

1. Kiállításra kölcsönkapott tárgyak. 

A Helytörténeti részben található tárgyak a Pomáz Barátai Társaság tulajdonát, míg a sváb 

enteriőrben található tárgyak a Német Nemzetiségi Önkormányzat tulajdonát képezik. Ezek a 

tárgyak tartós helyet kaptak a múzeumban és a kiállító helyeinken bemutatjuk őket a 

közönség számára.  

2. Az Önkormányzat tulajdonában lévő tárgyak.  

Idekelésemkor kiderült, hogy a múzeum leltárkönyve évek óta nem volt meg. A 2023-as 

évben megtörtént a saját tárgyak hivatalos leltározása, aminél 404 tárgy bekerült a törvényes 

leltárkönyvbe. Ez azért is fontos volt, mert a múzeum működési engedélyének a feltétele a 

leltárkönyv megléte.  

A tavalyi évben nem volt hivatalos gyarapodás. Ennek egyik oka, hogy a múzeum befogadó 

képessége véges, a másik ok, pedig az, hogy a leltározást csak szakember végezheti. Érdemes 

ezért inkább a leltárba szánt tárgyakat gyűjteni, és néhány évente egy szakember segítségével 

azt beleltároztatni. 

Adományba kaptunk a Nyári családtól jelentős mennyiségű tányér és pohár készletet, amit a 

Tesz-vesz faluban vagy más programjainkon tudunk majd használni. 

 

Állományvédelem 

A múlt évben a szokott tisztítási eljárásokat alkalmaztam a tárgyak állapotának megtartása 

érdekében. Ez portörlés vagy nedves takarítás volt. Egyéb állományvédelem nem történt, 

aminek a pénzhiány volt az oka. Vannak tárgyak, amelyeknek szüksége lenne restaurációra, 

ezek közül a szerb részben található ácsolt láda felújítása lenne a legfontosabb.  

 

 

Háttéranyag gyűjtés 

 

Ahogy már korábban is említettem a tájházban évente több időszaki kiállítást tartunk. Fontos, 

hogy a kiállítások szakmailag megalapozottak legyenek, hogy hitelesen tudjuk megjeleníteni 

a bemutatott anyagot. A kutatómunkák hosszú folyamatok és komoly szaktudást igényelnek. 

A Pomázi Értéktár és a PBT által felhalmozott helytörténeti tudás jó alapot ad egy-egy 



kiállítási anyagnak. Mellette helyi emberektől is segítséget kapok a helyi szokásokkal 

kapcsolatban.  

 

 

Marketing, kommunikáció 

 

Honlap 

A tájház programjairól az információkat a Pomázi Művelődési Ház és Könyvtár honlapján 

lehet megtalálni, ahol a Pomázi Örökség Tájház egy külön fülön érhető el.  

 

Facebook 

A tájháznak saját facebook oldala van, ahol az aktuális programokat, történéseket jelenítjük 

meg. Működésileg a tájház össze van kapcsolódva a Művelődési Házzal, ezért nagyobb 

eseményeknél a Művelődési Ház facebook oldala is reklámozza a tájházi eseményeket.  

Jól működik a városi facebook oldal is, ami a Pomáz Város Önkormányzat Hivatalos honlapja 

néven működik. Itt a tájházi események kérés nélkül is meg vannak osztva és ezáltal városi 

szinten is megvannak a programjaink jelenítve. 

 

Újság 

A Pomázi Polgárban, ahol a 2024-es évben többször lehetett olvasni a tájházról. Ebben még 

van fejlődési lehetőség, jó lenne több cikket küldeni a tájházi munkákról az újságnak. 

Igyekszem erre jobban törekedni a közeljövőben. 

 

TV 

A Művelődési Ház PMHK TV-je a tavaly két riportfilmet készített, melyeket az időszaki 

kiállításokhoz használtunk fel. Ezen kívül a programjainkról kis reklámfilmeket, fotókat 

alkotott, amiket a facebook oldalunkon tudtunk megosztani.  

A Pomáz Online is készített a Húsvéti tájházról kisfilmet.  

Nagy megtiszteltetés volt az is, hogy a Duna TV Család-barát műsorában szerepelhettem és 

beszélhettem a bútorfestésről. 

 

YouTube 

A Sztárbarangoló 200. jubileumi adása Pomázról készült. Ebbe a műsorba a tájház is bekerült.  

 

Képzések 

 

A tavalyi évben tartottam Bútorfestő szakkört az NMI jóvoltából. A szakköri foglalkozásokon 

azt éreztem, hogy nem tudom online videókkal elsajátítani a megfelelő tudást. Így amikor a 

Hagyományok Háza és Békéscsabai Népművészeti Egyesület közösen meghirdetett egy 60 

órás akkreditált ingyenes képzést, én is jelentkeztem rá. A képzés alatt nagyon sokat tanultam, 

amit mai napig tudok használni a szakkörön. A képzést Ament Éva vezette, aki egyben az 

NMI által kijelölt mentora is szakkörünknek. Áprilisban sikeres vizsgát tettem a képzésen 

tanultakból.  



A Szentendrei Skanzen szervezett egy 30 órás ingyenes akkreditált képzést a Sóstói 

Múzeumban a “Tájházi kiállítások rendezése” címmel. Erre a képzésre is elmentem és 

sikeresen vizsgáztam belőle. A vizsga dolgozatomat “A cigányprímásnő” című kiállításom 

rendezéséből írtam, ami a pomázi születésű Horváth Zsuzsa életének állított emléket. Ennek a 

kiállításnak a megrendezésére még 2023-ban került sor. A képzés sokat segített abban, hogy 

én is magasabb szinten tudjam a tájházi kiállításokat megalkotni.  

 

Önkéntes munka, közösségi szolgálat, szakmai gyakorlat  

 

Az elmúlt három évben nagyon sokszor tapasztaltam azt meg, hogy az emberek mennyire 

magokénak érzik azt, hogy a hagyományokat meg kell tartani, a régi értékeinket őrizni kell. 

Így nagyon sok pozitív tapasztalatom van az önkéntes munkával kapcsolatban. Nem volt ez 

máshogy az elmúlt évben sem. Sok mindenki segített azzal, hogy saját keze munkáját és 

idejét adta egy-egy programhoz. A legtöbb önkéntes segítséget a Tesz-vesz faluban kaptam, 

ahol nagyon sokan segítettek abban, hogy ott egy gazdag és színes program legyen. Nagyon 

hálás vagyok nekik érte.  

Nagy lehetőség az intézmények számára, hogy középiskolai diákok is részt vehetnek 

különféle munkákban. A Dunakanyar Fesztivállal együtt megrendezett Tesz-vesz faluba 

segédkeztek többen. Itt főleg pakolási és egyéb feladatokat láttak el. 

A Karácsonyi tájház kiállításának az elkészítésében sokat segített egy Művelődésszervezői 

szakra járó hölgy, aki a szakmai gyakorlatát a Pomázi Művelődési Házban végezte el. 

 

 

Megvalósult programok a 2024-es évben 

 

 

Aszakkör 

2024.01.11 - 06.15. és 2024.10.10 - 12.19. 

 

A Nemzeti Művelődési Intézet (NMI) jóvoltából a múlt évben is voltak bútorfestő szakköri 

alkalmak, melyek továbbra is népszerűek. Öt fő számára biztosítja az NMI a szakköri 

alapanyagokat, a hozzátartozó online oktató videó sorozatot és a mentorálást. A szakköri 

foglalkozások 3-4 órásak és heti rendszerességgel zajlanak. A programban húsz tananyag van 

kidolgozva. A múlt évben két csoport számára is tartottam a foglalkozásokat. Az első csoport 

2023. novemberében kezdte el a szakköri foglalkozásokat és 2024. május végéig tartottak, 

majd az egész a júniusi zárókiállítással fejeződött be.  

A másik csoport 2024. októberében indult el és a mai napig tart. Ennek a csoportnak a 

különlegessége, hogy a harmadik éve tartó Bútorfestő szakkörben most először egy férfi is 

részt vesz benne. Ennek azért is örülök nagyon, mert eredetileg ebben a szakmában, a 

szakrális térben férfiak dolgoztak. Ahogy korábban is írtam a képzéseknél, nekem sokat jelent 

az, hogy részt vehettem a Bútorfestő tanfolyamon, mert így sokkal több mindenben tudom 

támogatni a szakköri tagokat.                                    

A NMI által támogatott Aszakköri foglalkozások fontos célja, hogy kis közösségek 



jöhessenek létre. Ez a mai rohanó és egyre inkább elidegenedő világban egy nagyon jó 

kezdeményezés, és tanúsíthatom, hogy ez valóban működő elgondolás.  

Nagyon jó érzés látni, ahogy a szakköri tagok között barátság, odafigyelés alakul ki. Örülök, 

hogy én is a részese lehetek ennek a folyamatnak.  

 

 

 
 

 

Régi mesterségek 

 

A pályaorientációs napok alkalmából több óvodai csoport érkezett a Napsugár Óvodából erre 

a foglalkozásra. Májusban az Almafa magánóvoda is igényelte ezt a foglalkozást a 

csoportjainak. A foglalkozáson olyan mesterségeket, munkákat próbálok bemutatni a 



gyerekeknek, amik ma már nincsenek vagy nagyon átalakultak. Ilyen például, hogy 

használhatnak a gyerekek régi karos mérleget, mozsarat, régi kávédarálót, de megnézzük azt 

is, hogy hogyan mostak korábban.  

A gyerekek sok régi eszközt nem ismernek. Nagyra becsülöm, hogy az óvodapedagógusok 

számára fontos az, hogy találkozzanak a gyerekek ezekkel a hagyományos dolgokkal.  

 

Inkluzív programok 

 

A Pomázi Átmeneti gondozó központ mozgékonyabb tagjai az elmúlt évben minden tájházi 

kiállításunkra eljöttek. Nagy öröm, hogy ilyen szívesen jönnek ezek az idősek a programokra. 

Segítség számukra az is, hogy közel van hozzájuk a tájház és kisbusszal könnyen 

megközelíthető. Az ottlétükkor én is sok új dolgot tanulok tőlük, hisz mindig van valami 

olyan régi történet, szokás vagy használati tárgy, amiről tudnak mesélni.  

Nagyon szívesen részt vesznek a játékokban, akár még kincskeresésben, rejtvényfejtésben is.  

Karácsonykor a szerb szokás szerint egy piros almát vágott fel az egyik férfi, amit közösen 

ettünk meg, és közösen mondtuk el, hogy: 

- Jövőre legalább ugyanennyien! 

 

 
 

 

 

Húsvéti tájház 

március 4-28. 

 

A Húsvéti tájház programon több százan vettek részt. A látogatók főként óvodás és iskolai 

csoportok voltak. A közel másfél órás múzeumpedagógiai foglalkozás alatt a gyerekek több 

régi hagyománnyal találkoztak. Csapatonként mérhették össze ügyességüket, kipróbálhatták a 

tojásgurítást, ami egy régi sváb szokás. Volt virágcsokorral való locsolkodás, amit mind a 



fiúk, mind a lányok nagyon élveztek.  Régészkedés és rejtvényfejtés is színesítette a 

múzeumpedagógiai foglalkozást. A kinti játékokat követően bementünk a kiállító terembe, 

aminek a Helytörténeti terem adott otthont. Itt a húsvéti történetet meséltük el nekik egy 

különleges” képregény” formájában. A képregény kockáit a tájház régi tárgyaival jelenítettük 

meg. Egy-egy képkocka történetét nemcsak elmeséltük, hanem interaktív módon a 

gyerekekkel raktuk össze. Az ott lévő tárgyak szimbolikus jelentésén túl, magáról a tárgyról 

is beszéltünk.  

Néhány példa ezek közül: 

A Gecsemáné-kerti árulás során a petróleumlámpáról és régi pénzekről beszéltünk. Pilátus 

kézmosásához egy porcelán mosdótálat használtunk.  

Az üres sírt egy komáromi láda szemléltette, ami mellett ott volt a Mária szobrunk, a tájház 

büszkesége. A fából elkészített szobor háromszáz éves lehet és eredetileg templomi 

öltöztethető Máriának készült a török utáni időkben. A tájházban karácsonykor és húsvétkor 

szokott jelen lenni, ahol Máriaként szerepelt.  

A gyerekek és felnőttek is nagyon élvezték a programot. 

 

 

 
 

 

 

 

 



 

 

 

 

Tájházak Napja, a Pomázi címerfa levágott ága 

Április 27. 

 

A Tájházak Napja egy országos rendezvény, amihez a mi tájházunk is szokott csatlakozni 

minden évben. A jeles nap Szent György naphoz közeli hétvégére esik. Ez az esemény a 

tájházak tavaszi idény nyitásának az ideje is egyben.  

Az idei évben ezt a napot szerettük volna “eltűnt szomszédjainknak” szentelni. Ők azok a 

zsidók, akiket a Gestapo megszállása után 1944-ben elvittek Pomázról. A kiállítást közösen 

szerveztük a PBT-vel és felhasználtuk az öt évvel korábbi kiállításuk anyagát, melyet tovább 

bővítettünk. A téma nagyon érzékeny volt, hisz a megrendezésekor az egész világot érintette 

a gázai palesztin konfliktus helyzet. Sajnos ez azóta is tart.  

Magam is elgondolkodtam, hogy ebben a súlyos politikai helyzetben nem veszélyes-e egy 

ilyen jellegű programot megtartani. Több napi mérlegelés után úgy döntöttem, hogy vállaljuk 

fel ezt a témát és utólag nagyon örülök neki, mert egy nagyon szép kiállítás valósult meg.  

Természetesen most is, mint minden kiállításnál elég sok háttér szervezési munka volt. Dr. 

Siklódi Csillával megbeszéltük, hogy a holokauszt megemlékezést két részre bontjuk. Az első 

részben a Tájházak Napján ünnepélyes keretek között nyitjuk meg a kiállítást.  

A kiállítás koncepciójánál azt tettük magunk elé, hogy nem a holokauszt borzalmainak a 

megjelenítése a fő célunk, hanem olyan történeteket akartunk megjeleníteni, amik arról 

beszélnek, hogy a legembertelenebb körülmények között is vannak olyan emberek, akik a 

becsületüket és lelkiismeretüket nem veszítik el. Képesek akár életük árán is helyes 

döntéseket hozni.  

Ugyanakkor szerettünk volna a holokauszt áldozatairól is méltóan megemlékezni, ezért arra a 

döntésre jutottunk, hogy májusban tartunk egy zárósétát, amivel rájuk emlékezünk. Ez volt a 

kiállítás finisszázsa. 

A kiállításra készülve felvettem a kapcsolatot Vajda Jánossal, aki a Szentendrei Magyar 

Izraeli Baráti Társaság vezetője. János maga is zsidó és elhívásának érzi a zsidó közösségek 

összefogását. Kapcsolataival és tudásával segített a kiállítás létrejöttében.  

A kiállítás megnyitóján őt is felkértem arra, hogy mondjon beszédet.  

Az ünnepélyes megnyitón Csillag Mariann és Eredics Dávid zenélt zsidó dalokat, majd a 

végén eljátszották a zsidó himnuszt, ami előtt a közönség állva tisztelgett.  

A külső helyszíni megnyitó után a vendégek megtekinthették a tájházi kiállítást, ahol még a 

hagyományos Hámán zsidó süteményt is megkóstolták.  

A kiállításon többek között Hermann Gréti megmeneküléséről olvashattak, akit Pomázról 

vittek el a csillaghegyi gyűjtőtáborba. Az ő túlélésében Endre László az ottani 

csendőrparancsnok bátorsága segített.  

A kiállításon a sváb szobában egy riportfilm ment, amit Janka Lacival forgattunk. Janka Laci 

a pomázi zsidókról beszélt, és bemutatott több olyan épületet, ahol régen zsidók laktak.  



A kiállítás megnyitóra ellátogatott a Boros család is. Ők a megmaradt itteni zsidók 

leszármazottak.  

Különleges alkalom volt, amikor a Német Nemzetiségi Kulturális Egyesület együtt 

ellátogatott a kiállításra. Itt látszott az, hogy az itt élő nemzetiségek békében éltek egymással, 

mert amikor megnézték a kiállítás anyagát, akkor sokan mondták, hogy a szomszédjuk volt 

az, akit elvittek vagy másmilyen kapcsolatban voltak.  

Bár nem volt túl sok látogatója ennek a kiállításnak mégis azt gondolom, hogy egy nagyon 

fontos és meghatározó rendezvénye volt a tájháznak.  

 

 

 

 



 

 

 

A Pomázi címerfa levágott ága kiállítás finisszázsa 

Május 21. 

 

A pomázi zsidók elhurcolásának 80. évfordulójára egy városi sétát szerveztünk. A séta során 

a főutcán lévő zsidó házakat látogattuk végig, úgyhogy több mindenki mesélt róluk történetet. 

Ezután a Hunyadi utcába mentünk a volt zsinagógához. Itt Boross Eszter és Vajda János 

mondott beszédet, majd többen felolvastuk az elhurcolt zsidók nevét. Ezután Rosenfeld 

Dániel a Zalaegerszegi zsidó hitközség főkántora énekelt. Mindez az utcán történt.  

Tudni kell azt, hogy a volt zsinagóga ma családi házként üzemel. A tulajdonossal előre 

megbeszéltük, hogy az ottani megemlékezés után megnyitja kapuit és beengedi a látogatókat 

a kertbe. Az épület ma már nem őrzi a zsinagóga jellegét, de így is több minden árulkodott az 

eredeti voltáról. 

A következő és egyben utolsó állomása a városi sétának a zsidó temető volt. Itt Janka Laci 

beszélt újra, majd a főkántor elmondta a gyászimát, megfújta a sófárt és emlékeztetett minket 

arra, hogy éljünk méltó emberként.  

 

 

 



 
 

 

 

Ékszerkészítő workshop 

2024.05.15. 

 

A bútorfestő tanfolyam elvégzése után éreztem a bátorságot arra, hogy egy fizetős 

workshopot tartsak. Ebben segített Varga Tímea, aki egy korábbi bútorfestő szakkörön vett 

nálam részt és utána ő is elvégezte a bútorfestő képzést Békéscsabán. A programon fa 

fülbevalókat festettünk a Művelődési Ház Paletta termében.  

 

 

 

 



Bőröndmúzeum 

 

Bőröndmúzeum, avagy ami egy bőröndbe belefér kiállításunkat a tavalyi évben kezdtem meg. 

Ez a program lehetővé teszi azt, hogy a tájháznak egy-egy kiállítását más helyszíneken 

mutassuk be. Tavaly így látogattam el Szentendrére, Pilisszentlászlóra és Budakalászra, ahol 

több osztálynak tartottam előadást “A géniusz” kiállításról, ami Nikola Tesla Pomázi 

kötődéséről, életéről és munkásságáról hordoz szemelvényeket. A bőröndmúzeum létrejöttét 

inspirálta, hogy jó lenne, ha egy-egy kiállításunkat miután leszedtünk még másoknak is meg 

tudnánk mutatni. 

Ez a kiállítás alkalmas arra, hogy fizika, matematika vagy akár osztályfőnöki óra kereteken 

belül elvigyem felsős osztályoknak vagy középiskolásoknak. Ezzel a kiállításaink terét és 

látogató közönségét is ki lehetett szélesíteni.  

A Bőröndmúzeum reklámozásához készült egy kisfilm a PMHK TV jóvoltából, ahol a 

Szentendrei Ferences Gimnázium 11-es osztályának a történelem órájára mentem el. Ők 

ebben az időszakban tanultak az elektromos ipari forradalomhoz, ami Teslához kötődik.  

Az anyagban kísérleti rész is van, ami nagyon látványossá teszi a kiállítási anyagot. 

A Lovagok, szerzetesek és mesterek a Pilisben című kiállításnak is elkészült tavaly a 

Bőröndmúzeum anyaga, így a jövőben már ezt is lehet iskolákban bemutatni. 

 

 

 
 

 

Ahol a kincsed, ott a szíved program 

 

A budapesti Fillér Utcai Általános Iskolából kerestek meg tavaly. Az iskolában vannak német 

nemzetiségi osztályok és szerették volna őket elhozni a tájházunkba azért, hogy a gyerekek 

sváb hagyományokról tanuljanak.  

A többszöri egyeztetés után megállapodtunk abban a szervező tanárral, hogy négy alsós 

osztály vesz részt az, “Ahol a kincsed, ott a szíved” programon. Az osztályok a második 

kerületből busszal érkeztek a tájházba.  

A program az Ulmer Schachtel-ről szólt, amit a magyarul Ulmi dereglyének tudunk fordítani, 

ez egy lapos folyami hajó.  



A török idők után hazánk elnéptelenedett, és fontos szempont volt, hogy ezek a területek újra 

be legyenek népesítve. Császári rendelet alapján adókedvezményt kaptak azok, akik 

elhagyták otthonukat, azért, hogy eljöjjenek hazánkba. Ők voltak azok a német ajkú 

telepesek, akik feladtak mindent, azért, hogy itt új életet kezdjenek. Iparosok, mesterek, 

parasztok érkeztek ezeken a dereglyéken. Ők és leszármazottjaik a Duna-menti svábok, akik a 

Magyar Királyság területére érkeztek. Az Ulm név onnan ered, hogy a folyami hajókat onnan 

indították. 

Pomázra is így érkeztek a svábok, ezért ezt a történelmi eseményt szerettük volna a 

gyerekekkel megismertetni. A téma apropója, hogy nemrég a tájházba érkezett az Ulmer 

Schachtel egy kicsinyített makettje, ami nagyon pontosan mutatja be az eredeti folyami hajót.  

A foglalkozáson a gyerekek először csapatban játszottak, majd végül bent a tájházban 

megnézték a dereglyét.  

Ezt a kiállítást szeretném a 2025-ös évben egyik fő kiállításnak elkészíteni.  

 

  
 



 

Nyári gyermekfelügyeleti tábor 

2024.06.09. és 08.01. 

 

Az elmúlt évben is megvalósult az Önkormányzati fenntartású Gyermekfelügyeleti tábor, 

ahonnan a tájházba két alkalommal érkeztek a diákok. A nekik szánt programban 

csapatjátékos vetélkedőt rendeztünk. A program során a gyerekek néhány gyógynövénnyel 

ismerkedtek meg. Régészkedtek, ásatásuk során a homokban megtalált cserépdarabokból 

kellett kitalálni, hogy milyen tárgy lehetett eredetileg.  

A program érdekessége volt, hogy szerb hagyomány szerint Ivan napkor a virágzó tejoltó 

galajból koszorút kötnek. Ezt a koszorút Nyári Darinka szokta elkészíteni minden évben a 

tájház számára. A tábor ideje alatt kaptunk meg tőle a friss koszorút, amit a győztes csapat 

tagjai kötöttek fel a szerb bejárati ajtó fölé. 

A kinti játék után rövidebb időre belátogattunk a tájházba, ahol a “Lovagok, szerzetesek, 

mesterek a Pilisben” című kiállításunk kis szegmensébe kaptak az odalátogató gyerekek 

bepillantást. Jó volt, hogy a gyerekek egy kis betekintést kaphattak a Pilis középkori 

kincseibe.  

 

 



 

 

Tesz-vesz falu 

2024.06.01. 

 

Nyáron a Dunakanyar Nemzetiségi Fesztiválhoz kapcsolódott tájház a Tesz-vesz faluja. Az 

évenkénti eseményt immár harmadjára tartottuk meg közösen Német Nemzetiségi Kulturális 

Egyesülettel. A programra magyar és nemzetiségi kórusok, tánckarok és együttesek érkeztek 

a hátsó udvarba.  

Ezen az alkalmon nyitotta meg hivatalosan Dr. Siklódi Csilla a “Lovagok, szerzetesek, 

mesterek a Pilisben” kiállítást. A kiállítás megnyitási dátumának az érdekessége volt, hogy a 

Régészeti Világnapra esett, ami azért is volt nagyon szép, mert maga a kiállítás középkori 

régészeti anyagokra épült. 

Az Örökség Udvarban megnyílt a Tesz-vesz falu, ahol többféle program várta az 

érdeklődőket. Itt a Művelődési Ház munkatársai mellett sokan segítettek önkéntes 

munkájukkal. A szakköri résztvevők közül volt, aki gyöngyfűzést tartott, egy másik hölgy 

makramézott a gyerekekkel, egy másik szakköri tag pedig a párjával bútorfestő asztalt 

működtetett.  A kreatív részen még lehetett a gyerekeknek pajzsot készíteni, színezni és a 

lányok udvarhölgyeknek való fejdíszt készíthettek, ami kapcsolódott a kiállítási témához. 

A Tesz-vesz faluban most sem maradt el a gasztronómia. Az Igazioliva bolt tulajdonosai egy 

bográcsban elkészítették a “Lovagok eledele” ételt, ami nagyon finomra sikerült és sok 

kíváncsi ember tudta megkóstolni. Az udvaron izzott a parázs, mert ott voltak a Pomázi 

Agapé Gyülekezet tagjai, akik szokás szerint a kürtőskalács sütéssel gazdagították a 

programot.  

Eközben a frissen megnyílt kiállítást a tájházban meg lehetett tekinteni. A kiállítás a 

középkori Pilis életét mutatta be. A sváb szobában egy riportfilmet lehetett megtekinteni a 

Kecskefarm udvarán lévő ciszterci szerzetesek által működtetett üvegműhelyről. A filmen Dr. 

Siklódi Csilla beszél az ásatás helyszínén.  

A Helytörténeti részben és a sváb konyhában helyezkedett el a kiállítási anyag. A 

tárlatvezetést a PBT tagjai biztosították. A kiállítás három helyszínt mutatott be. A 

pilisszentkereszti ciszterci apátságot, a kiskovácsi üvegfújó műhelyt és a pomázi Cyko 

udvarházat. A kiállítást a Balogh Gyula által felajánlott gyűjtemény egy részét mutatta be. 

 

 



 

 



 
 

 

 

Hagyományaink vendégségben 

Október 9. 

 

A Szentendrei Szkanzen által szervezett programba mi is becsatlakoztunk. 

A Skanzenben ezen a napon több tájház is kapott lehetőséget arra, hogy egy kis részletet 

megmutasson magából. Mi az akkor éppen aktuális kiállításunk egy részét vittük el a 

“Lovagok, szerzetesek és mesterek a Pilisben”. A kiállítás a középkori pilisi foglalkozásokba 

engedett betekintést. Ennek a vezetését Dr. Laszlovszky József és felesége vállalta. A 

művelődési ház munkatársai a gyerekeknek segítettek a címer készítésben, puzzle kirakásban, 

színezésben vagy a régészkedésben.  

Eközben a szabadtéri színpadon különféle programok várták az érdeklődőket. A rendezvény 

alatt ünnepélyes díjkiosztás is volt. A Pomázi Örökség Tájház a 40. éves megalakulása 

alkalmából szintén elismerésben részesült.  

A nap nevezetes eseménye még a közös almafa ültetés. 

 



 

 
 

 

Pomázi Kulturális Örökség Nap 

Szeptember 23.  

 

A Kulturális Örökség Nap egy Európa szintű esemény, melyre számos magyarországi 

múzeum és intézmény nevezett be az évben, ezek között ott volt a tájházunk is. A 2024-es 



évben az Örökség Napok témája az “Utak, kapcsolatok, hálózatok” voltak. Az Örökség Nap 

dátuma a Pomáz Város Napjára esett, ezért az előzőktől eltérően nem egy külön rendezvényt 

szerveztünk rá, hanem a Városi Napon a tájháznak is volt egy sátra, ahol megtartottuk az 

Örökség Napot.  

Mi a “Lovagok, szerzetesek, mesterek a Pilisben” című kiállítás egy részét mutattuk be, ami 

kapcsolódott a Kulturális Örökség Nap központi témájához. Ugyanis a középkor ezen 

időmetszetében a királyi udvar Budáról Visegrádra vagy fordítva többször közlekedett. Itt 

kapcsolódott be Pomáz, ahol a Cyko udvarházban valószínűleg többször megálltak. Ezentúl a 

középkori Pilis érdekes foglalkozásaival ismerkedhetnek meg felnőttek és gyerekek egyaránt. 

Így betekintést nyerhettek a ciszterci szerzetesek életébe, hallhattak az üvegfújásról, a 

kovácsokról és nem utolsó sorban a lovagi tornákról. 

A programon gondoskodtunk arról, hogy a gyerekek is találjanak szórakozást. Így lehetőség 

volt régészkedni, színezni, a merészebbek pedig egy titkosírást is megfejthettek, aminek a 

segítségével egy ládába tekinthettek be. 

A kiállítást a Pomáz Barátai Társasággal közös munkánk eredménye. 

 

 
 

 

Országos Tájháztalálkozó 

2024.10.03-05. 

 

A 2024-es Országos Tájháztalálkozó Somogyszobon volt, amin Dr. Siklódi Csillával vettünk 

részt. A rendezvény házigazdái a “Vilmások” voltak, akik a Vilma ház lelkes önkéntes 

csapata. A nevét a régi parasztporta az egykori tulajdonosáról kapta. A háromnapos 

konferencia első két napja szakmai előadásokat tartalmazott.  

Külön öröm volt számunkra, amikor Dr. Bereczki Ibolya a szövetség elnöke az egyik 

előadásában a mi tájházunkat hozta pozitív példának.  



A másik kedves dolog az volt, amikor megláttuk a Tájházszövetség 20. jubileumi könyvét, 

melynek a címlapján két fotó is a pomázi tájházról készült. A konferencia utolsó napja 

szakmai kirándulás volt, ahol a környéken működő tájházakat és múzeumokat látogattuk meg. 

Tartalmas és motiváló rendezvény volt. 

 
 

 

 

Sztárbarangoló  

December 4. 

 

A Sztárbarangoló az ország település értékeit bemutató felület, amit YouTube csatornán lehet 

megtekinteni. A műsor célja, hogy a települések kulturális, építészeti és egyéb értékeit 

bemutassa a nézőknek.  

Városunkat az a megtiszteltetés érte, hogy 200. jubileumi adás Pomázról készült. A városról 

készült kisfilmben a Vujicsics zenekar két ikonikus alakja, Borbély Mihály és Eredics Gábor 

voltak a házigazdák. A tájház is szerepelt a műsorban, ezért a két híres zenész ellátogatott 

hozzánk. A műsorban a szerb és a sváb rész mellett a Karácsonyi tájház is megjelent, ami 

kapcsolódott ahhoz, hogy a Sztárbarangoló műsora Pomázról karácsony előtt került adásba. 



 

 

Adventi ablakvadászat 

December 21. 

 

Az adventi időszak egyik kedves szokása néhány éve Pomázon, hogy városi ablakvadászat 

van. A játékra előre be kell jelentkezni és meg vannak azok a feltételek, amiket be kell tartani. 

A tájház nevében ebben az évben is jelentkeztem a játékra és a 21-es számot kapta a tájház.  

A játék lényege, hogy minden nap reggel van egy térkép, ahol jelölve van a környék, hogy 

hol kell a feldíszített ablakokat levadászni. Az ablakot díszítők ezen a napon felteszik a 

számot és kivilágítják a feldekorált ablakokat. Természetesen valami kedves harapnivalóval is 

várják a vadászokat, akik  köszönő kártyákat hagynak ott.  

Ezen a napon is sok vadász járt nálunk és mi is kaptunk jó pár kiskártyát.  

 

 

 

 



Karácsonyi tájház 

2024.12.02-12.19. 

 

Hagyomány, hogy a múzeumi évet a Karácsonyi tájházzal zárjuk le. A helyi iskolai és óvodai 

csoportok ezt már tudják és készülnek rá, így most is hamar beteltek a helyek.  

A karácsonyi programra a helyi óvodákon és iskolákon túl Csobánkáról is érkeztek. A 

Csobánkái Borostyán Óvodából eddig is rendszeresen hozták a gyerekeket a pedagógusok. 

Most nagyon örültünk annak, hogy a programjaink jó híre tovább terjedt és az ottani iskola 

elsős és másodikos osztálya is ellátogatott hozzánk. A gyerekek ingyenesen közlekednek a 

távolsági buszon, ami további segítség volt a számukra. 

A foglalkozásoknál most is célunk volt, hogy a magyar- és nemzetiség szokásokat adjunk át 

és meséljük el a betlehemi történetet.  

A múzeumpedagógiai foglalkozás több részből tevődött össze és csoporttól függően 1-1,5 óra 

hosszúságúak voltak. Egy nap három csoportot tudunk fogadni, mert szükség volt elő- és 

utómunkákra és takarításra. Néha volt kivétel és előfordult, hogy négy csoport is érkezett, de 

ezt csak alkalmi jelleggel lehetett vállalni. 

Az idei évben a Betlehemi falu volt a központi témája a kiállításnak. Igyekeztünk mindent e 

köré építeni. A kiállító termi rész is teljesen megújult és egy hangulatos betlehemi falut 

készítettünk csillagos mennyezettel. A kiállítás elkészítésében nagyon sokat segített Fenyvesi 

Renáta, aki Művelődésszervezőnek tanul és a gyakorlati idejét a PMHK-ba töltötte el. Reni 

egy esküvői szalont vezet Pomázon és ez az ügyessége most nagy kincsnek bizonyult a 

készülődésnél. 

A kiállítást december elején nyitottuk meg, mert ekkortól volt szabad a Civil Ház. Ott tudtuk 

a kézműves foglalkozást megtartani. A programot a gyerekek ebben a helyiségben kezdték el, 

ahol natúr kartonból készítették el a betlehemi falu egy részét. Ezeket elvitték és az 

osztályukban össze tudták ragasztani, hogy egy falut adjon ki.  

Ezután a csapattal átvonultunk a szerb részbe. Itt szerb hagyományokról beszéltünk. Az asztal 

alatt szalma fogadta őket, sőt az asztalterítő alatt is volt szalma és pénzérme. Miután 

megbeszéltük ezeket a hagyományokat egy különleges élményben volt részük. Falfestéssel 

mutattuk be a betlehemi történetet. Ez nagyon tetszett a gyerekeknek. Ehhez egy régi 

írásvetítőt használtunk, amilyennel a mai nebulók már nem találkoznak. Az írásvetítőt 

nemrégiben selejtezte le a Sashegyi Sándor Iskola. 

A programnak ezután jött a fő része, amikor átmentünk a betlehemi faluba. Itt feküdt 

jászolban Jézus, akit most egy régi sváb babával mutattunk be. A faluban mindenki 

választhatott egy házikót is, ahová szívesen beköltözne.  

A programon több mint ötszázan vettek részt. Azt gondolom, hogy a Karácsonyi tájház egy 

szép élményt adott a látogatóknak az adventi időszakban. 

 



 

 
 

 

 

 

 

 



Zárszó 

 

A Pomázi Örökség Tájház egy tartalmas évet zárt le. Többfajta programjával nemcsak a 

tájház falain belül, hanem már a falakon túl is igyekezett a helytörténetünk, hagyományaink 

kincseit megőrizni és továbbadni. 

Ezeknek a kulturális örökségeinknek a védelme és ápolása nagyon sokszor azon áll vagy 

bukik, hogy a helyi fenntartó segíti-e ezt a munkát.  

Személyesen nagyon örülök annak, hogy városunk vezetésének fontos az örökségünk 

megtartása és támogatja a tájház működését, amiért szeretném a külön köszönetemet 

kifejezni.  

 

Tisztelettel! 

Reményi Erzsébet  

tájházvezető 

 

 

 

 

Pomáz, 2025.02.11. 

 

 

 

 


